
Hind 15 krooni

Sügisel alustas Elva koo-
lituskeskus tasuliste keele-
kursustega. Õpiti soome ja 
inglise keelt. 

Hiljuti jõudis Hella Tani 
inglise keele kursustel lõpu-
sirgele üheksa inimest, vä-
ga erinevatelt elualadelt ja 
erinevas vanuses,  kes koo-

litusega väga rahule jäid. 
“Tulin saama kõrgekva-

liteedilist koolitust ja seda 
ma ka sain,” ütles kursus-
tel osalenud müügisekretär 
Kristiina Lääne. “Tahtsin 
oma häälduse korda saada 
ja konkreetselt selle õpe-
taja juurde õppima minna. 

Kevadel plaanin kindlasti 
jätkata just selle koolituse 
kvaliteedi, õpetaja ja selts-
konna pärast.”

 Koolituskeskuse juhata-
ja Krista Noorkõivu sõnul 
on elvalased koolituskesku-
se kursused üles leidnud ja 
hästi omaks võtnud, mistõt-

tu jätkatakse hoogsalt täis-
kasvanuõppe lainel ka uuel 
aastal. Lisanduvad uued 
põnevad kursused säästvast 
arengust ja tervislikest elu-
viisidest ja palju muud. Jät-
kuvad soome ja inglise kee-
le kursused ja lisandub ing-
lise keele riigieksami kur-

sus ning saksa ja hispaania 
keel algajatele. 

“Hispaania keelt õpetab 
Damaso Ortiz, paarküm-
mend aastat Eestis elanud 
hispaanlane, kes õpetab ka 
Tartu rahvaülikoolis,” ütles 
Noorkõiv. 

Huvi hispaania keele õp-

pimise vastu on tundnud 
inglise keele õpetaja Hella 
Tani, kes hindab eriti seda, 
et kui keeleõppe võimalus 
tuuakse kandikul kohe ko-
ju kätte, et miks mitte siis 
kasutada võimalust ja õppi-
da selgeks veel üks romaa-
ni keel. EPP

LÜHIDALT

Suur piparkoogitegu!
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Laulukonkurss 
Jõulutäht 2009

Üleriigilise noor-
te lauljate laulukonkur-
si Jõulutäht korralda-
sid Ülenurme muusika-
kool ja laulustuudio tä-
navu juba kaheksandat 
korda. 5. detsembril Tar-
tus, Tasku moe- ja vaba-
ajakeskuses toimunud fi-
naalvõistlusele pääses 
igast vanusegrupist kuus 
paremat. Elva laulustuu-
diost osalesid konkur-
sil õpetaja Livia Kuusk-
vere laulutüdrukud 
Eliise-Berta Tarto, Ma-
ri-Liis Kaldvee ja Kris-
ti Koppel. Finaali pääses 
Eliise-Berta Tarto, kel-
le esinemise hindas žü-
rii teise koha vääriliseks. 
Ülenurme laulustuudios 
Ursel Oja juhendamisel 
laulmist õppiv Elva tüd-
ruk Helena Talviki Tar-
to saavutas 13-15 aastas-
te vanusegrupis kolman-
da koha. EPP

Elvalased õpivad usinalt võõrkeeli

Nädalajagu enne jõu-
lupühi küpsetasid El-
va väikelastekodu 
lapsed matkakesku-
ses piparkooke.

Milvi Kapaun

Väikelastekodu kasvan-
dikest olid teisipäeval mat-
kakeskuse saalis piparkoo-
ke valmistamas 3-6 aasta-
sed lapsed. Väikestel paga-
ritel aitasid tainapätsi laia-
li rullida ja piparkooke vor-
mida kasvatajad Hiie Kreis 
ja Tiiu Laks. Matkakeskuse 
turismitöötaja Merili Aasma 
hoidis tegemiste kõrvalt pil-
ku peal ka küpsetusahjul, et 
jõulumaius ülearu krõbe-
daks ei kõrbeks. Koos väi-
keste abilistega segas ta kok-
ku neli eri värvi piparkoogi-
glasuuri, mille valmistami-
sel agarad aitajad põsed kir-
juks ja suud magusaks said.

Piparkookide kaunista-
misel olid pisikestele pih-
kudele toeks kasvatajate vi-
lunumad käed. Oma kuns-
tinägemust jõuluprääniku 
kaunistamisel said proovi-
da kõik.

Üle piparkoogiääre treh-
vanud magusat kaunistust 
oli vahva näpuotsaga su-
hu pista, katkiläinud pritsi-
kotist jätkus limpsimist ko-
gu rühmale. Kahe kilo jagu 
tainast piparkookideks küp-
setatud ja kaunistatud, võis 
omavalmistatut ka mõnuga 
mekkida. Kõrvale sai ham-
mustada õuna ja mandarii-
ni, peale limpsida Limpa li-
monaadi. Kirjude kaunis-
tustega piparkooke jagus ka 
kaasavõtmiseks – kaaslaste-
le ja kasvatajatele.

Lõbusa piparkoogipäe-
va korraldas lastekodule El-
va naisselts koos matkakes-
kusega.

Linnavolikogu 
aasta viimane 
istung. Lk 2

Hiinas võib tänaval 
käia pidžaamaväel. 
Lk 3

Anneli Parksepp 
keeras oma elus uue 
lehekülje. Lk 6–7

Ringid ootavad 
uusi huvilisi

Elva HKK Sinilind 
ootab jaanuaris täienda-
valt huvilisi mudilasrin-
gi “Lepatriinu”, taime-
seaderingi, kodundus- 
ja kombeõpetuse ringi 
ja süntesaatorit õppima.

Mudilasring “Lepa-
triinu“ pakub lastele 
võimalust tegelda maa-
limise, joonistamise ja 
meisterdamisega.

Ta imeseader ing i s 
koostatakse erinevaid 
lillekimpe, seadeid, te-
hakse vormitöid. Kodun-
dusringis saab teadmisi 
lauakommetest, toidu-
valmistamisest, kodu-
korrastamisest, rahva-
traditsioonidest.

Süntesaatoriõppes 
saab alustada klahvpil-
lide elementaarsete os-
kuste omandamist. Te-
geldakse noodikirjaga, 
mängutehniliste detai-
lidega, muusikalise hu-
vi ja suhtumisega män-
gitavasse instrumenti. 

HKK
Raimo (vasakul) ja Mirtel ladusid usinalt 
piparkoogid pannile.

Merili piparkoogi kaunistamist uudistavad Kairo (paremalt), Anne-Mai ja Mihkel. Fotod: Milvi Kapaun

Kasvataja Tiiu Laks aitas Kaiduril pi-
parkooke vormida. Tõnu võtab sõbralt 
õppust.
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TEATED

Viimasel linnavoliko-
gu istungil 15. det-
sembril oli päeva-
korras veerandsada 
punkti, mis vaada-
ti läbi kahe ja poole 
tunniga.

Sirje Veldi

Esimene tõsisem arutelu 
kulges volikogu liikmetele 
volikogu tööst osavõtu eest 
hüvitise suuruse ja maks-
mise korra ümber. Hei-
ki Hansen pakkus, et eest-
seisusele (3 inimest) võiks 
maksta 1500, komisjonide 
esimeestele 600 ja voliko-
gu liikmetele 400 krooni 
hüvitist istungist osavõtu 
eest. Samas suurusjärgus 
maksti volikogulastele hü-
vitist ka eelmise koossei-
sule eelmisel aastal, enne 
kui lõppeva aasta kevadel 
neid hüvitisi pisut kärbiti. 
Rein Abel pakkus, et hüvi-
tist võiks maksta ka neile 
komisjoni liikmetele, kes ei 
ole volikogu liikmed, kuid 
oma vabast ajast komisjo-
nide töös osalevad. Aare 
Anderson leidis, et hüviti-
si võiks vähendada poole 
võrra ja edaspidi neist ehk 
üldse loobuda. Leelo Suidti 
sõnul ei ole volikogu liik-
metel kohustust määratud 
hüvitist ise kasutada, selle 
võib iga volikogu liige an-
netada ka näiteks heatege-
vuseks või mõne organisat-
siooni toetuseks.

Üheteistkümne poolt-
häälega läks läbi Heiki 
Hanseni pakutud variant.

Eelarve esimene 
lugemine

Volikogu laual oli 2010. 
aasta linnaeelarve.

“Ei saa olema üldse ker-
ge aasta,” ütles linnapea. 
“2008. aasta lõpuga võr-
reldes on tulumaksu prog-
noos vähenenud 8 miljoni 
krooni võrra ja tasandus-
fondist tuleb 5 miljonit vä-
hem. 7 miljonit krooni ole-
me jätnud reservfondi, tä-
navust kassajääki arves-
tades võib see tulla isegi 
suurem. Et järgmised kaks 
aastat toime tulla, siis jõu-
lupreemiate lootust sel aas-
tal ei ole.”

Aare Andersoni hinnan-
gul ei ole järgmise aasta 
eelarve jätkusuutlik, samu-
ti ei pea ta õigeks võrrelda 
järgmise aasta eelarvetu-
lusid 2008. või 2009. aas-
taga, samal ajal, kui teised 
omavalitsused on seda võr-
relnud 2007. aastaga.

“Kõik ei tea, mismoo-
di eelarve tasakaalu sai,” 
ütles Anderson. “Oli kolm 
võimalust: väike kärpimi-
ne, osade tulude suurenda-
mine ja laenumaksete vä-
hendamine. Minu arvates 
on tulude suurendamine 
ääretult küsitav, kui rää-
gime üüri ja rendituludest 
või majandusvaldkonna tu-
ludest. Ma ei ole küll veen-
dunud, et majandustulude 
suurusjärk on suurem kui 

sel aastal. Majanduskriisi 
tingimustes sellist küllust 
nagu ei ole. Kolmandaks 
on tegevuskulude katmi-
seks edasi lükatud mõned 
laenumaksed. See ka ko-
he kindlasti õige lähene-
mine ei ole. Kui meil oleks 
jäänud väike laenusumma, 
siis oleks teine asi, aga tea-
da on, et laenujääk on pä-
ris suur ja suureneb veel-
gi, sest mõnesid laenusid 
seoses veevärgi välja ehi-
tamisega tuleb ju kümne-
tes miljonites juurde võtta, 
mis viib meid maksimumi 
lähedale ja järgmistel aas-
tatel on laenukoormus suu-
rem. Kui aastal 2011 meie 
tulubaas ei suurene, mis 
me siis teeme?”

Linnapea sõnul on aga 
eelarve vägagi jätkusuut-
lik.

“Ma ei näe põhjust, miks 
me peaks tuleval aastal 
hakkama laristama,” üt-
les Laidre. “Me kindlasti 
hoiame kokku ja ei lõpeta 
2010. aastat null kassajää-
giga. Me räägime pea küm-
neprotsendilisest kassajää-
gist, miljoni kroonisest de-
posiidist, mida on tehtud 
hoiuste arvelt. Midagi küll 
hõisata ei ole, aga ülearu 
suureks pessimismiks ei 
ole ka põhjust.”

Linn loobub 
haljastusgrupist

1. jaanuarist töötavad 
majandustöötaja ja kolm 
linna haljastustöölist OÜ 
Elva Varahalduse alluvu-
ses. Seoses ümberkorral-
dustega annab linn oma 
äriühingule üle ka varad: 
majandusauto Ford Transi-
ti koos järelkäruga, muru-
traktorid ja niidukid – kok-
ku 305 704 krooni väärtu-
ses.

Volikogu liikmed ter-
vitasid ümberkorraldusi, 
millest on kaua räägitud ja 
kõik volinikud olid varade 
üleandmise poolt.

“Oleme ka aastaid seda 
meelt olnud, et linnavalit-
suselt tuleks see suur taht-
mine ise teha ja ise ka en-
nast kontrollida ära lõpeta-
da,” ütles Rein Abel. “Mul 
on siiralt hea meel, et nüüd 
on sinna jõutud.”

Ain Pedak märkis, et kui 
on äriühing, siis peaks ole-
ma välja töötatud ka tee-
nuste hinnad.

“Me väidame küll, et me 
ise teeme kõige odavamalt, 
kuid meil puudub võrdlus,” 
ütles Pedak. “Samas ega 
pole just ka väga demo-
kraatlik, et teenus läheb 
otse üle, vaid see peaks sa-
mamoodi käima enampak-
kumise korras.”

Reno Laidre sõnul võiks 
teenuse ostmine olla 2011. 
aasta teema, kui ettevõte 
on hinnad välja töötanud 
ja hakanud korralikult töö-
le.

Linnal plaan päästa 
vanim maja

Linn on otsustanud os-

ta võlgades oleva ja koh-
tutäituri poolt avalikul 
enampakkumisel müüda-
va korteri linna vanimas 
majas Tartu mnt 1. Esime-
ne enampakkumine ebaõn-
nestus ja korterile ostjat ei 
leitud. Linn on valmis sel-
le ostma alghinnaga ehk 
100 000 krooniga, et väl-
tida maja müümist mõne-
le ärimehele, kes selle liht-
salt maha lammutaks. Lin-
napea kinnitas, et plaan on 
saada tulevikus kogu ma-
ja omanikuks. Raha korte-
ri ostuks tuleks reservfon-
dist.

Ain Pedak tundis huvi, 
kas linn on mõelnud, mis 
selle majaga peale hakata.

“Soetusmaksumus on 
ahvatlev, aga neid kitsas-
kohti on palju. Kui linn 
näeb, et see investeering 
sinna ei tasu ära, mis siis? 
See on täiesti tavaline väi-
ke maja, meil on hulga ilu-
samaid,” leidis Pedak.

Laidre sõnul nõuab ma-
ja korda tegemine kindlas-
ti miljonit, kuid see raha ei 
pea tulema ainult linnaeel-
arvest ja samuti ei ole see 
lähema kolme-nelja aasta 
teema. Peeter Laasik mee-
nutas, et raudteejaama 
näol on Elvas olemas hea 
näide, kuidas vanast ma-
jast on saanud päris hea asi 
ja sellele leitud ka igati hea 
sisu.

Lasteaiakoht kõigile
Linnavolikogu kinnitas 

ühehäälselt ka Elva laste-
aedade uued põhimääru-
sed. Suurimad muudatu-
sed on seotud sellega, et 
Elva lasteaiad on nüüd val-
mis vastu võtma kõik soo-
vijad, olenemata sellest, 
kuhu nad on sisse kirjuta-
tud.

“Loodame, et meie las-
teaiajärjekorrad kaovad ja 
me saame vastu võtta kõik 
soovijad,” ütles abilinna-
pea Toomas Järveoja. “See 
tähendab seda, et valla lap-
sed ei pea kirjutama en-
nast enam selleks linna sis-
se, et saada laps Elva laste-
aeda. See tagab meile lap-
se kohta maksutulu umbes 
40 000 krooni aastas. Siia-
ni oli nii, et kui laps sün-
dis näiteks Rõngu vallas, 
Käärdi alevikus, siis kirju-
tas ema end koos lapsega 
mõne Elvas elava sugula-
se juurde sisse, isa jäi mak-
sumaksjana valda. Meil on 
olnud isegi sellised kurioo-
sumid praegu, et laps on 
üksinda Elvas vanavane-
mate juurde sisse kirjuta-
tud ja mõlemad vanemad 
aga valda. See on topelt ja-
ma, sest me ei saa maksu-
tulu ega saa ka kohamaksu 
tegelikult teises vallas ela-
vate laste pealt. Uue kor-
ra kohaselt saavad nad igal 
juhul koha, kuid kohalik 
omavalitsus lihtsalt mak-
sab nende eest.”

Kevadel läbiviidud mo-
nitooringust selgus, et El-
va linna lasteaedades on 

üle 60 lapse, kelle ema ja 
isa on erinevate registri-
andmetega. Teise olulise 
muudatusena lasteaiamää-
rustes on see, et lasteaeda-
del lubatakse ise luua sõi-
merühmi vastavalt vajadu-
sele.

Pikendati lepingut
Linnavolikogu nõustus 

kolmeks kuuks pikendama 
lepingut OÜ-ga AWS.

Aare Anderson tundis 
huvi, millest selline täht-
aeg ja mis saab edasi.

“See on seotud veepro-
jekti II etapi Peedu-Mahla-
mäe kaasfinantseerimise-
ga,” ütles linnamajandus-
osakonna juhataja Kalev 
Kepp. “Ainult linnaeelar-
vest seda kaasfinantseeri-
mist teha ei saa, kuna oma-
osalus on üle 30 protsendi 
ja see tuleb arvestada vä-
hemalt osaliselt vee hinna 
sisse. Läbirääkimised käi-
vad ja otsime sobivat la-
hendust.”

“Kas linnal on kindel 
plaan pärast selle tähtaja 
möödumist võtta operaato-
riks Emajõe Veevärk või ei 
ole see päris kindel?” päris 
Anderson.

“Päris kindel ei ole. Akt-
sionäride leping kehtestab, 
et pärast trasside esime-
seks etapiks taotletud eu-
roraha lõppemist tuleb väl-
ja kuulutada konkurss. Sa-
mas on muutunud seadus, 
mis ütleb, et vee-ettevõt-
ja määramiseks teeb ette-
paneku varade omanik ehk 
siis Emajõe Veevärk,”  sel-
gitas Kepp. “Tegelikult pä-
ris suur segadus. See ei ole 
ainult meie, vaid aktsio-
näride otsus, millega Elva 
peab arvestama. Selge see, 
et selge pole midagi.”

Laidre sõnul peab linn 
läbirääkimisi mõlema fir-
maga, sest on huvitatud 
maksimaalselt soodsama-
test tingimustest. Ta tõdes, 
et surve nii keskkonnami-
nisteeriumi kui Emajõe 
Veevärgi poolt on suur.

Ain Pedaku arvates võib 
vabalt tekkida situatsioon, 
kus haldama hakkab Ema-
jõe veevärk, kuid tegelikult 
teeb selle töö ära kohalik 
operaator.

“Mõlemad ettevõtted 
tahavad kasumit saada ja 
see suurendab vee hinda,” 
leiab Pedak.

“Emajõe Veevärk on 
kindlasti huvitatud ise ope-
reerimisest, kuid ka Elva 
linnal on siin omad huvid. 
Et osutatakse ka teisi tee-
nuseid soodsa hinnaga ja 
operatiivselt,” ütles Kepp.

Kel huvi oma silmaga 
näha ja kuulda või lugeda, 
kuidas Elva linnavolikogu 
töötab, mida ja kuidas ot-
sustab, siis saab seda nä-
ha Elva linnavolikogu ko-
dulehel www.volikogu.el-
va.ee, kuhu lisaks päeva-
kordadele ja protokollide-
le pannakse üles ka kõiki-
de istungite videod.

Linnavolikogu pidas 
aasta viimase istungi

Reno Laidre,  
linnapea

Jõulud on rõõmude, 
peredega koosolemise, 
jõuluüritustel osalemise 
ning andmise aeg. Jõu-
lud on ka mõtlemise aeg, 
et vaadata endasse ja en-
da ümber, mis meile on 
antud ning avastada roh-
keid põhjuseid nendel pü-
hadel tänulik olla.

Tunnen rõõmu El-

va männimetsade rahu 
ja kaunite järvede üle, 
aga ka linnarahva tuge-
va poolehoiu, usalduse ja 
toetuse eest kohalikel va-
limistel oktoobris. Ühes-
koos saame rõõmusta-
da saavutuste üle linna 
arengus ning seada uusi 
väljakutseid tulevikuks.

Olgem üheskoos kan-
natlikud ning mõistvad 
vee- ja kanalisatsiooni-
trasside paigaldustööde-
ga kaasnevate ebamuga-
vuste osas. Varsti saame 
rõõmu tunda, kui kõigil 
meil on toas vesi ja kana-
lisatsioon.

Olukorras, kus majan-
dusel ei lähe kõige pare-
mini, soovin, et hoiaksi-
me üksteist ja toetaksime 
abivajajaid.

Soovin kõigile teile, 
teie peredele ja sõprade-
le kaunist jõuluaega ning 
õnnelikku uut aastat.

Head elvalased
JÕULUTERVITUSED

Elva Linnavalitsus töötab 23. ja 31. detsembril 8–13, 
24. ja 25. detsembril suletud. Elva LV

Leelo Suidt, 
linnavolikogu esimees 

Ilmataat oli armuline 
ja saatis meile lumevaiba, 
et lähenevad jõulud tu-
leks valged ja meeleolu-
kad. Elva linnale oli aasta 
2009 üpris edukas vaata-
mata üleüldisele majan-
duskriisile ja eelarvekär-
betele, mis paraku puu-
dutasid ka meie linna. 
Valimised tõid linna voli-
kogusse nii kogenud voli-
nikke kui uute mõtetega 
uusi inimesi ja loodan, et 
opositsiooni ja koalitsioo-
ni koostöö laabub ning 
konstruktiivne kriitika 
on ikka teretulnud. Siis 
on ka linna areng kindla-
tes kätes.

Saavutustest tähtsaim 
on kindlasti ühisveevärgi 
ja -kanalisatsiooni ehitu-
se algus, olenemata sel-

lest, et see toob ebameel-
divusi transpordis ja liik-
luskorralduses ja paneb 
kiruma, kui veeavariid 
igapäevaelu takistavad – 
olgem mõistvad. Oluline 
on ka lasteaed Murumu-
na uuenemine – sellest 
tuleb üks kauneimaid las-
teaedu Eesti Vabariigis. 

Rõõmustav on uue et-
tevõtte Nupu keskuse te-
gevus ja selle laienemine; 
Elva kultuurikollektiivide 
osalemine hingi ülenda-
val laulu- ja tantsupeol, 
Matkakeskuse ruumid on  
edukalt kasutusse läi-
nud...  Eks neid tegusid ja 
tegijaid on teisigi.  Usun 
ikka, et elvalased on eda-
sipüüdlikud, ettevõtlikud 
ja rõõmsameelsed.

Rõõmud ja mured käi-
vad käsikäes ja pühade 
ajal on ka kurbi hetki. Tu-
leb vaid loota, et iga lan-
guse järel on tõus ja igale 
probleemile leidub lahen-
dus.  Loodan, et märka-
me enda kõrval neid tun-
deid ja toetame üksteist.  

Soovin Elva linnavo-
likogu ja iseenda nimel 
kõigile kodulinlastele 
kauneid jõuluhetki, tore-
daid perega koosolemisi 
ja uut energiat uuel aas-
tal!

Head kodulinlased

Elva Linnavolikogu 15.12.2009 otsusega nr 99 on 
kehtestatud Vellavere tee 2, 2b kinnistute ning kinnis-
tutega piirneva ala (jätkuvalt riigi omandis) detailpla-
neering. Planeeringu eesmärgiks on Vellavere tee 2 ja 
2b kinnistute liitmine üheks krundiks, õigusliku alu-
se loomine hoonestusala laiendamiseks ning heakor-
rastuse, juurdepääsuteede ja tehnovõrkude lahendu-
se koostamine. Kinnistutega piirnevale jätkuvalt riigi 
omandis olevale maale moodustatakse iseseisev ela-
mumaa sihtotstarbega katastriüksus. Elva LV
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ÜKS KÜSIMUS

MIS JUHTUS
Elvas

9.-10.12 öösel visati 
katki pubi Vapper Mäger 
aknaklaasid. Kurjategi-
jaid nähti jooksmas Vam-
bola tänava suunas. Pu-
bi omanik ootab infot te-
lefonil 505 4003 ja lubab 
kurjategijate tabamiseni 
viiva info eest vaevatasu.

Nõo vallas
Ajavahemikul 10.12 

kl 19 kuni 11.12 kl 10 on 
Unipiha külas lukusta-
mata garaažist varasta-
tud oranži-valget värvi 
mootorsaag Stihl MS270, 
sinise kohvriga tööriista-
komplekt, rohelist vär-

vi ketaslõikur ja paken-
dis soojapuhur. Tekita-
tud kahju kokku 15 250 
krooni.

13.12 kl 14 ja 19 va-
hel on Kolga külas lukus-
tamata puukuurist varas-
tatud 2 maastikujalgra-
tast (kollast värvi SCOTT 
TIMBER, teine jalgra-
tas on punast värvi). Te-
kitatud kahju on 12 000 
krooni.

Rannu vallas
10.12 kl 20.52 ajal sõi-

tis purjus Jüri (1989) 
nõuetekohaselt valgusta-
mata jalgrattaga.

15. detsembri õhtul 
rääkis Elva linnaraa-
matukogus Hiina loo-
dus- ja inimmaasti-
kest aasta Shanghais 
elanud ja töötanud 
Triin Noorkõiv.

Milvi Kapaun

Viis aastat tagasi Tar-
tu Ülikooli majandustea-
duskonna majanduspolii-
tika ja rahvusvahelise juh-
timise alal lõpetanud Elva 
neiul Triin Noorkõivul oli 
rahvusvahelise üliõpilasor-
ganisatsiooni AIESEC liik-
me ja praktikandina või-
malus töötada aasta kooli-
tusanalüütikuna transpor-
difirma DHL siseülikoolis 
Shanghais.

“Kui olin Eestis ülikooli 
lõpetanud ja teinud ka na-
tukene muud tööd, siis mõt-
lesin, et tahaks väga vee-
ta mõne aja Eestist eemal 
ja näha, kuidas elu mu-
jal käib,” rääkis Noorkõiv. 
“Hiinaga oli tekkinud tore 
suhe juba ülikooli ajal, kui 
ma ühel suvevaheajal võt-
sin koos sõbraga ette rongi-
reisi läbi Venemaa ja Sibe-
ri Põhja-Hiinasse. Tundsin, 
et tahan sinna taas minna 
ja sellest maast rohkem tea-
da saada.”

Shanghais töötades jäi 
aega ka ringi reisimiseks. 
Lõuna-Hiina loodust ja elu-
olu käis Triin avastamas 
koos sõpradega omal käel. 
Killukese imelise, samas 
vastuolulise maa kultuurist 
ja loodusest tõi Triin Noor-
kõiv elvalastele näitami-
seks fotodel, postkaartidel 
ja brožüürides.

Reisitee viis Guilini linna 
ja Yunnani provintsi põhja-
ossa, kus külastati Lijiangi, 
Zhongdiani Deqini ja Tiigri-

hüppe kuru.
Õhtu sissejuhatuseks kõ-

las CD-lt traditsiooniline 
hiina muusika Lijiangi lin-
na piirkonnas elavate naxi 
rahvamuusikute esituses. 
Yunnani provintsis asuv 
Lijiangi linn asub orus, mis 
on tihedalt täis traditsioo-
nilises stiilis maju. See on 
tükike puutumatut maad, 
mille elanikud on enam-
jaolt naxi vähemusrahvu-
sest. Pärast kõikehävitavat 
kultuurirevolutsiooni kae-
vasid naxi muusikud oma 
mitmesaja aasta vanused 
rahvapillid aianurgast jälle 
üles ja on nüüd Euroopas-
ki tuntud rahvamuusikud, 
kes esinenud ka Eestis Tar-
tu vanamuusikapäevadel.

“Muusikud olid enamu-
ses väga vanad ja väga au-
väärsed. Vahepeal ei olnud 
aru saada, kas nad on ärk-
vel või magavad,” meenu-
tas Noorkõiv. “See muusi-
ka, mis sealt sündis, oli aga 
fantastiline! Lõpuks män-
gis üks neiu meile oma sõ-
nul ka eriti eksootilist pil-
li, mis osutus meile tuntud 
parmupilliks!”

Naxid kasutavad ka uni-
kaalset piltkirja. Koos Lugu 
järve kaldal elavate mosude 
vähemusrahvaga on neil ai-
nulaadsena säilinud mat-
riarhaalne kogukond.

Seitse kilomeetrit 
treppe

Müstilisse uduloori mäh-
kunud maaliliste mägede 
fotode taustal rääkis Noor-
kõiv Hiina ühe kultusmäe – 
Kollase mäe [Huangshan] 
tipputõusmise ilust ja va-
lust. Shanghaist umbes 
ühe öö rongisõidu kaugusel 
asuv palverännakute siht-
punkt on umbes kilomeet-
ri kõrgune mäestik, millest 

üles viib 5-7 kilomeetri pik-
kune astmestik. Matkaja sõ-
nul oli neliteist kilomeetrit 
mööda treppe turnida pin-
gutav, mäenõlvast üles-alla 
ronimiseks kulus aega va-
rahommikust hilisõhtuni.

“Kogu teekond üles tip-
pudesse on täiesti tsivili-
seeritud – tuleb lihsalt as-
tuda mööda treppe,” rääkis 
Noorkõiv. “Töötasin konto-
ris, väga palju polnud tren-
ni teinud. Oli päris piin-
lik, kui hingeldasin ja jal-
ga puhkasin, samal ajal 
kui mõni viie-kuueaasta-
ne jõmpsikas mööda treppi 
rõõmsalt üles keksis. Vaade 
mägedelt oli aga lummav! 
Meenutas Hiina kunstnike 
maale – must-valge ja vei-
di udutatud mäed, taimes-
tik...”

Mäestiku jalamil elavad 
kohalikud teenivad leiba, 
tassides turistide pagasit 
mäest üles. Treppidest üles-
minekul on nad ka sobiva 
transpordilahenduse väl-
ja mõelnud. Kui rahakott 
ja südametunnistus lubab, 
võib turist lasta ennast kan-
detoolil üles tassida.

Park on suurlinnas 
tähtis koht

Reisimuljetega jõudis 
Triin Noorkõiv maailma-
kuulsatelt riisiterrassidelt 
Jangtse jõe deltas asuvas-
se ligi 20miljonilise elanik-
konnaga Shangaisse. Lin-
nas, kus saab näha arhai-
list kultuuri kõrvuti tule-
vikuehitistega, on elanike 
lemmikpaigaks linnapar-
gid, kus nauditakse loodust 
ja tegeldakse oma lemmik-
harrastustega.

“Minule oli see hea pel-
gupaik linnamelust. Seal 
polnud mitte kunagi igav, 
igaüks võis seal tegelda 

oma hobidega lauamängu-
dest sportimiseni. Pargis 
sai tõelise kultuurielamu-
se,” rääkis Noorkõiv.

Linnaelus paistis silma 
hiinlaste eriline ärivaist, 
putkadest ja ka majade 
akendest kaubeldakse kõik-
võimaliku kraamiga.

“Tohutu ettevõtlikkus! 
Hiinlastel on nii, et võid 
oma magamistoa akna lahti 
lüüa ja hakata aga kauple-
ma,” rääkis Noorkõiv.

Hämmingut tekita-
sid eestlannas hommikuti 
Shangai tänavatel ööriietes 
ringitoimetavad inimesed. 
Et otse voodist võib öösär-
gis turule lipata – sellega oli 
põnev harjuda.

“See, et hommikuti 
Shanghais inimesed öösär-
kides või pidžaamades lii-
guvad on tavaline,” sele-
tas Noorkõiv. “Näiteks vaa-
tepilt, kus öösärgis ema 
viib lapsed jalgrattaga koo-
li. Hommikuti võisin min-
na näiteks naabruskonna 
poodi öösärgis, kui tahtsin. 
See oli vaata et parim kogu-
konna ellu sissesulandumi-
se viis.”

Triin Noorkõiv märkis, et 
aasta tööd ja elu Hiinas an-
dis talle erilise kogemuse.

“Üks mõte, mis mul ku-
mama jäi ja mida tahan ka 
teile edasi anda on see, et 
mida iganes Hiinasse otsi-
ma minna, selle sa sealt ka 
leiad – tohutu rikkus, tohu-
tu vaesus, ajalugu, igivana 
kultuur, nägemus tuleviku-
linnast,” seletas Noorkõiv. 
“Minule oli see võimas ko-
gemus igas mõttes – nii töö 
kui sealne elu ja rändamise 
võimalused. Need on mulle 
andnud uut nägemust maa-
ilmast.”

Heiki Hansen, Elva 
Varahalduse OÜ juha-
taja:

Vee ülekulu on maja 
üldmõõtja näidu ja korte-
rite veemõõtjate näitude 
summa vahe. Ühesõnaga 
vee kogus, mis kulutatak-
se ära maja siseselt. See ei 
sõltu tänaval ja väljaspool 
maja olevatest veeavarii-
dest, sest nendes leketes 
kulunud vesi ei voola läbi 
maja veemõõtja. Kuidas 
selline ülekulu tekib?

1. Üks mõõtja (maja 
üldmõõtja) registreerib 
tulemuse alati täpsemalt 
kui mitu mõõtjat (korte-
rite mõõtjad) kokku. See 
on ka teaduslikult põhjen-
datud.

2. Korteriomanikud ei 
võta näite üheaegselt üld-
mõõtja näidu võtmisega.

3. Inimesed ümarda-
vad näidud täisarvuks 
väiksema arvu poole.

Kolmel eelmainitud ju-
hul tekkinud ülekulu ka-
jastub aga järgmise kuu 
arvel, näitude täpsustami-
sel, “miinus” märgiga, see 
tähendab, et keegi ei pea 
kinni maksma teise kor-

teri kulutatud vett. Eeldu-
seks muidugi, et kõik ela-
nikud teatavad näite au-
salt.

4. Kuritahtlik kokku-
hoid. Veearvestid ei loe 
näitu väga väikese voolu-
hulga korral ja mida va-
nem mõõtja, seda suu-
rem on vooluhulk, mis 
veemõõtja käivitab. Kuna 
majas aga on tõenäoliselt 
mitu üheaegset tarbijat, 
fikseerib üldnäitaja ikka-
gi kulutatud vee koguse.

5. Otsene varastamine, 
milleks on erinevaid või-
malusi.

Siiani on Elva Varahal-
duse OÜ kandnud vee üle-
kulust tekkinud summad, 
mis on väga suured, oma 
kahjumisse. Meie tasu-
me vee-ettevõttele vasta-
valt maja üldmõõtja näi-
dule. Kuna Elva Varahal-
duse OÜ ei ole aga kui-
dagi seotud eraomandis 
olevate kortermajade si-
seselt tarbitud veega, tu-
leb alates novembrist ku-
lu eest tasuda majaomani-
kel. Kõige lihtsam on sar-
naseid probleeme majade 
siseselt lahendada korte-
riühistu olemasolul, sest 
korteriühistul on märksa 
suuremad õigused sekku-
da ühistu liikmete tege-
vusse, kui Elva Varahal-
duse OÜ-l. Seega soovi-
tan kõigil korteriomani-
kel mõelda tõsiselt korte-
riühistute loomisele.

Mida tähendab vee ülekulu 
korteriomanikele esitatud arvetel?

Triin Noorkõiv näitas Hiina maakaardil, millistes provintsides ja paikades ta reisis. Foto: Milvi Kapaun

Novembris peatus töötu-
se langus, see tähendab, et 
novembris oli Elvas töötuid 
vähem kui oktoobris. Lin-
napea sõnul ei ole suureks 

rõõmustamiseks siiski veel 
põhjust, sest makromajan-
duse teooria väidab, et ka 
majanduslangusele järgne-
va majanduskasvu algus-

faasis veel töötus kasvab.
“Üleüldine trend Tar-

tumaal on praegu töötuse 
kasvu suunas,” märkis Reno 
Laidre. “Kui Tartu maakon-

nas lisandus viimase kuu-
ga 197 töötut, siis Elva on 
ainuke omavalitsus Tartu-
maal, kus töötutena regist-
reeritute arv vähenes.” EPP

Töötus väheneb

Shanghais võib tänaval 
vabalt ringi käia pidžaamas
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LUGEJA KIRJUTAB

Meie pere soovib täna-
da kogu Elva linnavalit-
suse kollektiivi. Erilised 
tänud Gerdale ja Agnese-
le, kes on meid aidanud 
ja toetanud rasketel ae-
gadel ja tänu kellele sai-
me väga toreda jõulukin-
gituse! Valgeid ja rahu-
likke jõule neile ja kogu 
Elva linnavalitsuse tore-
dale kollektiivile!

Jana perega

Oleme väga tänulikud 
oma perearstile dr. Signe 
Ustavile ja pereõele Silja 
Käkile hoolivuse ja pro-
fessionaalsuse eest.

Perekonnad Mälgi ja Pärn

Olen väga rõõmus, et 
elan Elvas kõige ilusamas 
ja vaiksemas kohas. Mul 
on väga head naabrid. 
Soovin neile häid pühi!

Vanavanaema Regina, 
Koidu 13

Täname oma publikut 
kiitvate sõnade ja tugeva 
aplausi eest!

Tantsurühm Seeniorid 

Suurimad tänud meie 
armsatele dirigentidele 
Merike Allikule ja Merilin 
Sinikaldale Tartu ja Elva 
advendikontsertite kava 
ettevalmistamise ja juha-
tamise eest!

Elva Kammerkoor 
“Solenne”

Personaalne võimude 
lahusus: üks ja sama 
isik ei tohiks osale-
da samaaegselt mit-
me võimuharu tege-
vuses.

Fred Koppel, 
linnavolikogu liige, IRL 

Juba keskajal kehtis 
prantsuse põhimõte: “Mi-
nu vasalli vasall ei ole mi-
nu vasall”. Ehkki seadus-
andlusest tulenevalt ei ole 
täna väga otseseid juhiseid 
selle kohta, kuidas kohali-
ku omavalitsuse üksuse te-
gevus peaks olema korral-
datud võimude lahususe ja 
tasakaalustatuse põhimõt-
tel, on minu arvates vaja-
lik siiski jälgida seda põhi-
mõtet ka kohalikes omava-
litsuses.

Võimude lahususe ja ta-
sakaalustatuse põhimõt-
te osaks on peale institut-
sionaalse ja funktsionaal-
se ka personaalne võimu-
de lahusus. See tähendab, 
et ühe ja sama isiku poolt 
samaaegselt kahe võimu-
haru funktsiooni täitmine 
on vastuolus. Riigikohus 
on personaalset võimude 
lahususe põhimõtet sisus-
tanud läbi huvide konflik-
ti järgmiselt:

“Kui üks isik täidab sa-
maaegselt võimu kahe ha-
ru funktsioone, siis võib 
see põhjustada eetilise ja 
huvide konflikti täideta-
vate võimufunktsioonide 
ning sellest johtuvalt ka 
isiklike ning avalike huvi-
de vahel.”

Huvide konflikt kui olu-
kord, kus ametnik üheaeg-
selt täidab olemuselt vas-
tandlikke ülesandeid ja 
taotleb vastandlikke ees-

märke, võib põhjustada mi-
netusi tema ametikohus-
tuste täitmisel ja luua eel-
dused korruptsiooniks.

Seega on täna Elva lin-
nas avaliku võimu teosta-
misel olukord, kus järelval-
vatav (linnavalitsus) an-
nab ülesandeid (määrab 
linna allasutuse juhtideks) 
enda suhtes kõrgemalseis-
vale isikule (linnavolikogu 
liikmele). Siin on tegemist 
klassikaline JOKK-juhtu-
miga (“juriidiliselt on kõik 
korras”). Piltlikult öeldes 
oleme täna olukorras, kus 
mitmed volikogu liikmed 
on iseendale käsuandjaks 
ning linnavalitsuse liik-
med justkui seotud käte-
ga vahendajad. Selline olu-
kord on kirjeldatav kui või-
mude lahususe põhimõtte 
järjepidev eiramine.

Ütlen järjepidev, kuna 

olen arvamusel, et ehkki 
viimastel aastatel on lin-
navõimudel olnud võima-
lus sellist absurdset olukor-
da vältida, ei ole seda ome-
ti tehtud. Nõnda on järjepi-
devalt ignoreeritud ka lin-
navolikogu revisjonikomis-
joni seisukohta, mille ko-
haselt tuleb alluvussuhted 
huvide konflikti vältimi-
seks lahendada. (Vt. joo-
nist).

Võimude lahususe print-
siibist lähtuvalt ei saa luba-
da, et ametnik on seotud 
korraga nii volikogu kui ka 
linnavalitsuse või selle all-
asutusega. Sedasi korraga 
kahel toolil istumise või-
maldamine on nii eetiliste 
põhimõtete kui ka avaliku 
teenistuse seaduse rikku-
mine. Lisaks sellele väljen-
dab  personaalset võimude 
lahusust üldisemalt tuntud 
mõte: “Võimul on omadus 
korrumpeeruda ning abso-
luutne võim korrumpeerub 
igal juhul.”

Kuigi volikogu liikmete 
poolt on ka varem sellele 
temaatikale korduvalt tä-
helepanu juhitud, on  para-
ku Elva linnas taoline olu-
kord endiselt jätkuv, hilja-
aegu lisandus veel üks juh-
tum linnale kuuluva äri-
ühingu juhatuse määrami-
sega. Siinkohal on taunitav 
nii ametiisikute endi vastu-
tustundetu käitumine ka-
hel toolil korraga istudes, 

kui ka nende tööandjate 
(linnavalitsus ja volikogu) 
otsustamatus ning tegut-
semisjulgematus tekkinud 
olukorra lahendamisel.

Lisaks avalike huvide 
kahjustamisele ei saa sää-
rane topeltalluvus olla 
meeldiv ka linnavalitsuse-
le, kelle jaoks alluvussuh-
ted hallatavate asutuste-
ga on paigast ära ning te-
gevusvabadus seetõttu kär-
bitud.

Olukord on seda kum-
malisem, et praeguses ma-
jandusolukorras ei ole puu-
dus inimestest, keda palga-
listele ametikohtadele pan-
na. Tarvitseb vaid avalik 
konkurss korraldada.

Mis puutub poliitilisi 
juhtpositsioone (eelkõige 
volikogu ja tema komisjo-
nide juhtimist), siis on  nii 
volikogus kui ka linnaela-
nike hulgas piisavalt tegu-
said ja kogemustega ini-
mesi, kes suudaksid antud 
kohtadel ka Elvale kasuli-
kud olla.

Linna tuleviku huvi-
des on kindlasti kasuli-
kum rangelt vältida võimu 
koondumist ühtede ja sa-
made inimeste kätte. Seda, 
kui heaks tavaks võimude 
lahususe põhimõtet edas-
pidi peetakse, näitab lähi-
tulevik.

Seniks aga soovin kõigi-
le kena jõuluaega! 

Kahel toolil korraga – 
kellele kasulik?

Linna tuleviku 
huvides on 
kindlasti 
kasulikum rangelt 
vältida võimu 
koondumist 
ühtede ja samade 
inimeste kätte.

16.12 otsustati:
Anda välja kirjalik 

nõusolek ühisveevärgi ja 
-kanalisatsiooni liitumis-
rajatise väljaehitamiseks 
Laane tn 9a, Valga mnt 26, 
Kruusa tn 11, Urva tn 18, 
Kase tn 36, Lauliku tn 2, 
Pargi tn 20/22.

Anda välja kirjalik 
nõusolek veetrassi liitu-
misrajatise väljaehitami-
seks Pikk tn 21.

Anda välja kirjalik 
nõusolek kanalisatsiooni 
liitumisrajatise väljaehita-
miseks Lauliku tn 11, Tar-

tu mnt 21b.
Kinnitada Ploomi tn 

4 ehitiste elamu ja kõrval-
hoone teenindamiseks va-
jalik maa suurusega 1196 
m², nõustuda maa ostu-
eesõigusega erastamisega; 
Elva Lasteaed Murumuna 
personali koosseis.

Kehtestada laste koo-
lieelsesse lasteasutusse 
vastuvõtu ja väljaarvamise 
kord Elva linnas.

Anda ehitusluba ehi-
tisele Väike-Tähe tn 5 ük-
sikelamu rekonstrueerimi-
seks; ehitusluba Eha tn reo-

veepumpla väliselektrivõr-
kude püstitamiseks; ehitus-
luba Pikk tn 26a survetõs-
tepumpla väliselektrivõr-
kude püstitamiseks; ehi-
tusluba Pikk tn 12 reovee-
pumpla väliselektrivõrkude 
püstitamiseks; raieluba Lil-
le tn 4c kinnistu ees asuval 
Lille tänava maal kasvava 
ühe kuusepuu raiumiseks; 
raieluba Nõmme tn 1 kin-
nistul kasvava ühe hõbe-
kuuse raiumiseks.

Määrata lapse sünni-
toetus Merike Blaubergile.

Mitte anda raieluba 

Lille tn 4a ja Kruusa põik 
4 kinnistute piiril kasvava 
ühe kasepuu raiumiseks.

Sõlmida üürileping no-
taribüroo avamiseks El-
va linnas Kesk tn 32 hoo-
nes; rendilepingu pikenda-
mise leping OÜ-ga Aqua & 
Waste Services ühisveevär-
gi ja -kanalisatsiooniteenu-
se osutamiseks ning teenu-
se osutamiseks vastava va-
rade rendilepingu pikenda-
mine.

Maia Kukk, 
linnasekretär

LINNAVALITSUSE ISTUNG

TÄNUPOST

Pöördun teie poole 
sündmusega, mis on aset 
leidnud Elva linnas, ni-
melt – röövimised päise 
päeva ajal.

Oli juhus, kus inime-
ne tuli surnuaiast, tal 
oli käsi sidemes ja ta te-
gi Konsumi pargis pingil 
peatuse. Tuli üks mööduv 
noormees, rabas nahaal-
selt istuja kõrvalt ratta ja 
sõitis minema.

Oli juhus, kus rattur sõi-
tis kesklinna Konsumisse 
lotopileteid kontrollima, 
keerates otse teele va-
na väikese maja juurest, 
oli teel mingi voolik (tee-
tööde käigus jäetud). Ra-
tas libises voolikut ületa-
des ja inimene kukkus. 
Ratta korvist kukkusid 
teele maha ka eelnevalt 
poest tehtud sisseostud. 
Seal kõrval oleva väike-
se vana maja õuest jook-
sid kukkuja juurde kaks 

meest ja üks naine, siga-
ret käes. Abistama nad ei 
hakanud, hoopiski võe-
ti mahakukkunud asja-
dest ühtteist ja lasti jalga. 
See röövimine toimus El-
va politseimaja vahetus 
läheduses, üle tee. Ja see 
vana maja on vist üks va-
nemaid Elva maju üldse. 
Kes seal elavad? Tundub, 
et sinna käivad kokku joo-
dikud, vanglas olnud pä-
tid ja vargad. Ja seda El-
va kesklinnas?! See hoo-
ne tuleks hoopiski restau-
reerida lasta, mingi pisike 
linnamuuseum sinna teha 
või käsitöö töökoda: ku-
dumid, kangasteljed, vo-
kid, villakraasid jne. Lin-
navalitsus peaks mõtlema 
selle peale, igatahes see 
pättide punker ei sobi El-
va kesklinna.

Lugupidamisega ja 
heade soovidega

Märt Mäeselg

Röövimine päise päeva ajal
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Pille Abel ei oota sün-
nipäevakingiks enam 
kuldkirjadega kohvi-
tassi, vaid väärtustab 
pereliikmete, sõpra-
de ja töökaaslaste õn-
nitlusi.

Mare Nõmmik

Kas teie aastavahe-
tus tuleb koos juubeli-
peoga?

Ei tule, aastavahetuse 
ajal ei ole ma kunagi sünni-
päeva tähistanud, vaid ik-
ka kas mõni päev varem või 
uuel aastal, sest aastalõpp 
on kõigi jaoks ülimalt kiire 
aeg. Pealegi ei oleks 30. det-
sember selleks hea aeg, sest 
kõik tahavad pidutseda ik-
ka vana-aasta õhtul.

Kes on sünnipäeva-
hommikul teie esime-
ne õnnitleja?

Abikaasa. 34 aastat ela-
sin ämmaga koos, tema 
oli ka hommikul eriti vara 
platsis. Nüüd teda enam õn-
nitlemas ei ole, sest ta suri 
talvel.

Milliseid mõtteid on 
60. eluaasta kaasa too-
nud?

Südames ma ei tunneta, 
et olen 60. Kuigi, kui mõel-
da, et mis nüüd ette keerab, 
oleks päris hea kodus olla. 
Elutempo on kiireks läinud, 
kõik tormavad kuhugi ja 
neil kõigil on tohutult kiire.

Millist esimest sün-
nipäeva mäletate?

See oli veel enne kooli-
minekut, sel ajal elasime rii-
gimajas ning selle maja lap-
sed kinkisid mulle kuldkir-
jadega kohvitassi koos alus-
tassiga. Tollal kingiti palju 
ka raamatuid.

Mida kingiks ootate?
Ei ole erilist soovi. Pea-

asi, et kingitus tuleks süda-
mest. Kõik kingid kuluvad 
elus ära.

Kus oli teie vanema-
tekodu?

Pärnu linnas. Olen seal 
sündinud, kasvanud ja koo-
lis käinud. Kui meenutan 
oma vanemaid ja millised 
nemad olid 60selt, siis ka 
neil olid omad raskused ja 
rõõmsad hetked, nii nagu 
ka meie perel. Küllap ko-
dust sain kaasa ka töö- ja 
korraarmastuse.

Elva on minu koduks ju-
ba 35 aastat, siia tõi mind 
abiellumine Elva poisiga.

Minu kaks tütart ela-
vad ja töötavad Tallinnas. 
Ootan ka vanaemaks saa-
mist, see roll sobiks mulle 
pensionil olles hästi.

Milline on eredaim 
meenutus lapsepõl-
vest?

Lydia Koidula nimeli-
ses II keskkoolis oli tradit-
siooniks, et tüdrukud pi-
did kandma tumedat kleiti 
valge krae ja kätistega. Igal 
hommikul seisis õppealaju-
hataja Armas Kuldsepp ko-
ridoriukse juures ning iga 
tüdruk pidi kooli tulles tal-
le reveranssi tegema. Ja kui 
õpilasel ei olnud kätiseid, 
siis saadeti ta koju.

Kuigi tundub uskuma-
tuna, aga jõululaupäev oli 

meie koolis alati pidupäev – 
kooli aupäev, sest Koidulal 
on 24. detsembril sünniaas-
tapäev, mille tähistamist ei 
keelatud.

Elus on teil palju ka-
su olnud õnnestunud 
eriala valikust?

Erialalt ökonomist-nor-
meerijaks sain pigem juhu-
se tõttu, kuid kergetööstu-
ses olen töötanud ligikau-
du 40 aastat. Alustasin nor-
meerijana Pärnus, jätkasin 
Tartu Sangaris ning seejä-
rel Elvas, kui Sangari Elva 
osakonda vajati meistrit.

Kui rootslased erastasid 
meie maja, jagati kõik San-
gari töötajad kahe Root-
si firma vahel ära ning töö 
läks sujuvalt edasi.

Ludvig Svensson on pere-
firma, mille põhitegevuseks 
on 120 aastat olnud kanga-
kudumine, meie oleme sel-
les firmas vaid üks väike 
killuke. Elvas on firma te-
gutsenud 16 aastat. Alusta-
sime dekoratiivkardinate, 
froteest hommikumantlite 
ning käterätikute ja ruloo-
dega. Praegu õmbleme kõi-
ke, kui vaja, ka padjakatteid 
ja pajakindaid. Töö on va-
heldusrikas, värvid, mater-
jalid ja tegumoed vaheldu-
vad. Igav ei hakka siin ku-
nagi. Kui vene ajal võis tele-
fonihelin tähendada Tartu 
ülemuste kurjustamist, siis 
nüüd on see asendunud fir-
maomanike poolse meeldi-
va suhtlemisstiiliga.

Kas arvate, et teil on 
õnne olnud, sest teil on 
töökoht ajal, kui riigis 
töötute arv aina suure-
neb?

Loomulikult on mul ve-
danud, kuigi ka meil on sa-
mamoodi. Viis aastat taga-
si oli meil 50 töötajat, täna-
se seisuga on neid alles jää-
nud 24. Omanik arvas, et 
meil algab väike tõus, seega 
on meil praegu koondamis-
hirm veidi taandumas.

Öeldakse, et naised 
saavad lihtsalt vanaks, 
aga mehed muutuvad 
aastatega huvitava-
maks. Kuidas olete teie 

suutnud säilitada oma 
nooruslikkuse?

Ei oska öelda, põhjuseks 
on lihtsalt see, et kodus on 
noored inimesed ja kui viid 
end kurssi nende eluga, oled 
ka ise noor. Mul on ka töö-
kaaslastega vedanud. Kesk-
kond mu ümber on soodne, 
samas peab ka ise positiiv-
selt mõtlema.

Kuidas puhkate pal-
gatööst?

Ma ei ole korteriinime-
ne. Mul on oma maja, aed 
ja kasvuhooned, seega mu-
ru niitmine, ahju kütmine, 
lume ja lehtede koristami-
ne on alatine tegevus, mis 
on küll töö, kuid samal ajal 
peab see ka puhkus olema.

Meie ühine huvi abikaa-
saga on broileri-, nutria- ja 
kurgikasvatus, praegu ole-
me truuks jäänud kapsa-
kasvatusele. Varem möö-
dusid meie talvised nädala-
vahetused tavaliselt Lenin-
gradi turul. Kapsakasvatus 
ei tasu nüüd end enam ära, 
poed seda müügiks vastu ei 
võta ja hulgilaod eelistavad 
kokku osta odavamaid im-
port põllumajandussaadusi.

Meie kaubamärgiks on 
hapukapsas. 2007. aastal 
sai meie hapukapsas maa-
toidu konkursil tunnusta-
tud eesti maatoidu tiitliga.

Häid puhkamisvõimalu-
si pakub Eesti kaunis loo-
dus. Ilusaid kohti on pal-
ju, oleme koos perega siin 
aastaid ringi sõitnud, saar-
test kuni Narva ja Setumaa-
ni ning vahel oleme ka telgi 
kaasa võtnud.

Sporti ei ole ma küll pi-
devalt teinud, aga kuna abi-
kaasa oli laskesuusataja, on 
ka meie pere suusapisikust 
nakatatud. Olen püüdnud 
käia ka Elva tervisespordi-
üritustel.

Kui märkate uus-
aasta ööl langevat täh-
te, mida soovite 2010. 
aastalt?

Et perel hästi läheks, et 
kõigil tervist ja tööd jät-
kuks. Tervis on kõige täht-
sam, kõike muud saab raha 
eest osta, tervist mitte.

JUUBILAR Töökorraldaja Pille Abel

Pille Abeli käes olevast kaunimustrilisest kangast 
õmmeldakse Elvas dekoratiivkardinad. Kuhu need 
aga müüki lähevad, on firmajuhi otsustada. Foto: Mare 
Nõmmik

Südames oma vanust  
ei tunneta

Elva HKK Sinilind ko-
dundusring on erine-
vatel õppeaastatel oma 
õpetaja-juhendaja Siiri  
Puhalaineni eestvedami-
sel lisaks igapäeva õppe-
ringi tegemistele, korral-
danud mitmeid toredaid 
üritusi kodukultuuri ku-
jundamisel ja hoidmisel, 
rääkinud perepärimusest, 
eestlaste traditsioonilisest 
toidulauast ja uutest suun-
dadest toiduvalmistami-
sel. On käidud ka erineva-
tes eesti kodudes, et õppi-
da oma ala asjatundjatelt, 
Põllumajandusmuuseumis 
ja teistes Eestimaa põne-
vates paikades, valmista-
tud leivatalusid ja tehtud 
ettekandeid – ikka ees-
märgiga õppida, näha ja 
kogeda ning vahendada 
oma teadmisi teistele, et 
oma eluteed valides oleks 
turvalisem aluspõhi.

Tore on tõdeda, et pal-
jud õpilaste emad-vana-
emad, aga ka mõni isa, 
on nendele ettevõtmiste-
le õla alla pannud ja las-
tega koostegemisi nauti-
nud. Meie kodundusringis 
on võrsunud ka tugeva pa-
gasiga noori, kes on läinud 
kokandust või kodukul-
tuuri edasi õppima või ka-
sutavad omandatud tead-

misi igapäevaelus.
Jõulueelset meeleolu 

loodi ka möödunud püha-
päeval Elva gümnaasiumi 
kaasaegses kodundusklas-
sis, kuhu Sinilinnu kodun-
dusring oli külla kutsunud 
Tartu pubi Big Beni ja Ris-
tiisa kokad Gunnar Tõld-
sepa ja Maret Saldami, 
kes pakkusid välja kolme-
käigulise menüü: herne-
püreesupp lisanditega ja 
omatehtud männiseemne 
saiaga; sealiha verivorsti 
ja porgandi täidisega, ah-
jukartulid täidisega ja ah-
juõun lisanditega.

Kohapeal olid kätt proo-
vimas nii lapsed, kusjuures 
mitte sugugi ainult tüdru-
kud, kui ka emad ja vana-
emad. Eriti vahva, et prak-
tilisest õppepäevast võtsid 
osa ka Elva väikelastekodu 
noored koos õpetaja Mari-
ka Raudsikuga.

Kaasaegsetes köögitin-
gimustes ja isetegemise-
rõõmus valmisid maitsvad 
ja põnevad ning üldse mit-
te keerulised ja kaunilt ku-
jundatud toidud.

Meeskokk Gunnar ja 
naiskokk Maret on oma 
pubides töötanud pea-
aegu viis aastat. Gunnar 
on õppinud kokaks Tartu 
tööstuskutsekoolis ja Ma-

ret Põltsamaa kodundus- 
ja põllumajanduskoolis ja 
täiendanud end ka piiri 
taga. Viimane põnev osa-
lemine oli neil Tartus toi-
munud rahvusköögi päe-
vadel, kus valmistati koos 
soomlastega soome toite.

Firmaroad on kujune-
nud kokkadel praktika käi-
gus. Big Benis on selleks 
lõhe koore kastmes ja Ris-
tiisa Pubis seapraad. Siin-
juures tänan pubide oma-
nikku Kalle Tammeorgu, 
kes võimaldas kokkadel 
elvalastele põnevaid toite 
valmistada ja loomulikult 
degusteerida. Maitsed olid 
võrratud ja usun, et kind-
lasti korratakse neid toite 
paljudes kodudes.

Tänusõnad Elva koolile 
ja Reet Ollinole, kes ruu-
me kasutada andsid, tä-
nusõnad meisterkokka-
dele ja korraldajale Siiri 
Puhalainenile ning tänud 
loomulikult osalistele koos 
vanematega.

Oli tore hommikupoo-
lik meeldivas seltskonnas 
maitsvate toitudega. Ta-
haks loota, et uuel aastal 
leiame järgmise idee, kui-
das kodukultuuri ja toidu-
valmistamise saladustesse 
süveneda.

Leelo Suidt

Tartu pubide kokad valmistasid Elvas jõuluroogi

Maret Saldamiga tehti ahjuõuna karamelliga. Foto: erakogu
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Suur tööpinge ja pöö-
rane elutempo, mil-
lega teistel oli raske 
sammu pidada, viisid 
karile 21 aastat kest-
nud abielu ja tekita-
sid mõtte, et ta on 
ebaõnnestunud ini-
mene: nii naisena, 
emana kui abikaasa-
na.
Täna istub seesama 
Anneli Parksepp koh-
vikunurgas laua taga 
ja rüüpab kohvi ning 
on ühtaegu ilus, tark, 
andekas, edukas – ja 
taas õnnelik. Tema 
enda sõnul ei ole tal 
kiiret. Ta on võtnud 
aega, sest tahab rää-
kida oma lugu ja loo-
dab, et ehk on sellest 
kellelegi abi.

Sirje Veldi

Ma usun, et paljud 
hilistekkelised elvala-
sed ei tea sinust eriti 
midagi. Kes sa oled ja 
kust sa tuled?

Olen pärit Rõngust. Mi-
nu isa ja ema, Tiina ja Vello 
Tullino olid ja on siiamaani 
selles väikeses alevikus lu-
gupeetud inimesed. Isa on 
küll juba kuus aastat teisel-
pool vett, aga ema elab siia-
ni Rõngus. Käisin seal põ-
hikoolis ja paralleelselt El-
vas muusikakoolis. Pärast 
põhikooli tundus loogiline, 
et keskkooli tulen Elvasse. 
Mul on kaks nooremat ven-
da ja olime kõik kogu lapse-
põlve hoitud ja armastatud. 
Kohati tundus, et mina ise-
gi liigagi range kasvatuse 
saanud. Eks osaliselt sellest 
ka “suurte maailmas” hak-
kamasaamise hirm ja eba-
kindlus tundmatute olukor-
dade ees.

Kus ja kuidas te Prii-
duga tuttavaks saite?

9. klassis 1. septembril. 
Olime klassivend ja klassi-
õde. Minu esimene mõte te-
mast oli, et issand kui ülbe 
poiss! Selline hea välimu-
sega, populaarne seltskon-
nalõvi – kõik käis tal kui-
dagi lenneldes. Minu jaoks 
võrdus see populaarsus ül-
busega. Aga no, mis sa teed 
– teinekord just sellised 
küljed kuidagi ongi ahvat-
levad.

Tollal korraldati klassi-
pulmi ja mingil seletamatul 
põhjusel pidasid klassikaas-
lased loogiliseks, et mina ja 
Priit oleme see noorpaar. 
Edasi läks kiiresti ja loomu-
likult. Pärast keskkooli läk-
sime mõlemad Tallinnasse, 
tema kaubandustehniku-
mi, mina tolleaegsesse pe-
dagoogilisse instituuti. Aga 
väga kiire oli mul mehele 
minna, ju oli lihtsalt selline 
aeg. Abiellusime 15. augus-
til 1987. Olime mõlemad 
19aastased. Selline laste 
abielu...

Kas teid suunati Tal-
linnast kohe siia Elvas-
se tööle?

Ei, mina tegelikult läk-

sin kaugõppesse üle, ku-
na laste kõrvalt õppimiseks 
oli see kõige valutum või-
malus. Olin Rõngus aasta-
kese muusikaõpetaja, siis 
otsustas juba Grette tulla. 
Ega ma väga kaua ei raatsi-
nud kodune olla, sest mulle 
tundus kuidagi, et see ei ole 
mu jaoks pidepunkt. Minu 
ligadi-logadi süsteemi jaoks 
oli pereeluks tegelikult veel 
vara. Peaks välja töötama 
testid, mille alusel abielu-
küpsust hinnata. Kooliküp-
sust ju ometigi hinnatakse? 
Esimesed viis aastat elasi-
me Priidu vanemate juu-
res ja õnneks olid nad na-
gu hea raam mu ümber, ei 
lasknud mul omadega pä-
ris laiali laguneda. Ma ar-
van, et see otsimise ja enda 
sees pusklemise aeg on mul 
olnud pikem ja raskem kui 
normaalsel inimesel.

Sa mõtled pubertee-
diaega?

Jah, ma arvan, et see pu-
berteet kestis mul kuni 38 
eluaastani. Päris tõsiselt. 
Praegu ma tunnen, et is-
sand kui lahe on elada! Ma 
naudin iga sammu ja kui 
ma midagi ette võtan või 
teen, siis olen enam-vähem 
ikka teadlik, et ma teen se-
da millegi pärast või mingil 
eesmärgil. Kuni sinnamaa-
ni ma olin nagu pidevalt ot-
singutel, elukestvatel sisse-
astumiskatsetel.

Tegite koos tööd ka?
Priit töötas peale teh-

nikumi lõpetamist tarbija-
te ühistus, müüs tehnika-
poes külmkappe ja õmblus-
masinaid. Meie ühine klas-
sivend Tarmo Noop töötas 

tol ajal Elva Tarbijate Ühis-
tu juhtkonnas ja pakkus 
mulle tööd ühes Nõo toidu-
poes. Olin enne Kesklinna 
poes mõned päevad prakti-
kal: kaalusin kilekotti kilu-
sid – väga naljakas olukord. 
See polnud küll üldse mi-
nu ala, aga ma olin umbes 
poolteist aastat Nõos: raiu-
sin liha, tõstsin jahukotte... 
Mulle väga meeldis inimes-
tega üle leti suhelda. Siis 
ma juba tajusin, et töö ini-
mestega on see õige.

Sel ajal oli suur missin-
duse buum ja meil Priidu-
ga tekkis mõte, et teeks El-
vas ka, aga valiks hoopis 
piigat, meeletuid kritee-
riume ette panemata. Esi-
mene Elva Piiga valimine 
oli 1993. aastal, Elva res-
toranis. Ürituse suurspon-
sor oli Valdur Reinsalu. Tol-
lal polnud mingi haruldus, 
et pandi rahapakk lauale ja 
öeldi, et nii – raha on siin, 
palun tee! Kõik kukkus tõe-
liselt hästi välja ja alus tra-
ditsioonilisele linna üritu-
sele oli pandud.

Sama aasta sügisel tu-
li Väino Uibo linnapeaks. 
Tema parem käsi Rein Graf 
otsis mu üles ja pakkus, et 
äkki tuled ja toimetad siin 
kultuurikeskuses ka. Mõ-
te oli ahvatlev – lapsed olid 
väikesed ja kodu lähedal 
töötamine oluline. Ka vas-
tas see töö mu koorijuhi-
kultuuritöö metoodiku kut-
sele. Samas puudus mul 
igasugune ettekujutus selle 
töö argipäevast. Väljakutse 
igatahes.

Tulid kultuurikesku-
sesse väga keerulisel 

hetkel, keset suuri re-
forme?

Jah, see oli valus aeg sel-
les mõttes, et lahutati lau-
luväljak ja kultuurikes-
kus. Kalev Eek ja Reet Käp-
pa jäid lauluväljaku peale 
ja mina oma meeskonnaga 
kultuurikeskusesse. Vaat 
ei tea, võibolla oli see tol 
ajal vajalik, aga nii väike-
ses linnas nagu Elva ei ol-
nud minu arvates mõistlik 
neid asju niiväga palju ha-
jutada. Lauluväljak võis ol-
la lisaväärtus, aga mitte asi 
iseeneses. Ei saa olla kah-
te konkureerivat kultuuri-
elu juhtimist ühes väikeses 
linnas.

Millest tekkis konf-
likt? Kas see oli erine-
vate põlvkondade va-
heline?

Ma arvan küll. Liiga 
suured muutused tulid lii-
ga äkki. Tolleks hetkeks oli 
Kalev Eek juba 35 aastat ol-
nud siinne “linna sool”, sel-
lest elust läbi imbunud ja 
harjumused välja kujunda-
nud. Muutus on alati valu-
lik ja kellele seda valu va-
ja on? Ja eks ma olin selli-
ne isepäine ka. Noore, ko-
genematu ja kompromissi-
tuna tundus mulle, et mina 
ju ometigi tean, mis on hea 
ja õige.

Sa olid entusiasmi 
täis?

Jah, mind tõeliselt huvi-
tas see ala, et Elva kultuu-
rielu läheks käima. Tunnis-
tan ja võtan selle eest ka 
vastutuse, et ühel hetkel li-
bastusin “kõigega ise hak-
kamasaamise” rajal. Olen 
eluaeg sellega kimpus ol-

nud, et ma ei oska abi kü-
sida. Leian väga kergesti 
koostööpartnereid ja mõt-
tekaaslasi, samas tajun, et 
oskan neid ka väga häs-
ti kaotada. Või siis õigem 
oleks öelda, et ma ei oska 
neid hoida. Ühel hetkel tu-
leb see minu megasuur ego, 
pistab pea välja ja hakkab 
sees urgitsema, et ma ise 
oleks teinud hoopis nii...

Ühesõnaga on sul 
üsna vastik iseloom?

Iseloomutust mulle iga-
tahes ette heita ei saa... 
Kuidas ma nüüd ütlen? Ma 
arvan, et ma olen hea ini-
mene, aga mis selle asja 
ära varjutab, ongi see..., kõ-
lab kuidagi uhkelt ja suu-
rustavalt, aga nii see on, 
et ma olen multi-andekas 
(naerab). Mulle on loodu-
se poolt erakordselt pal-
ju kaasa antud. Ma ei tea, 
mida minu ema ja isa tegid 
selleks, kui nad parasjagu 
mind vormistasid, aga igal 
juhul on nad parima, mis 
neis on, mulle edasi and-
nud.

Ehk oli neil suur ar-
mastus?

Kindlasti ka see. Musi-
kaalsus, tantsualge... Isa oli 
mul hästi musikaalne, män-
gis minu arust küll kõiki 
pille mandoliinist ja akor-
dionist kontrabassi ja puhk-
pillideni. Isapoolne vanaisa 
August Tullino oli Koruste 
küla sepp. Meisterdas 
teppo lõõtsasid ja oli selli-
ne hästi vinge vana. Naiste, 
nalja ja napsumees – raud-
selt! Mina tunnen, liialdus 
on öelda, et mängin, kla-
verit ja akordioni ja kahte 

tuuri oskan kitarril ka tõm-
mata. Mul on loomupärane 
vaist asjade suhtes, analüü-
si- ja suure pildi nägemise 
võime. Ja kunstianne. Ja 
need kõik on niisugused as-
jad, et tekib küsimus, mida 
mul siin ilmas üldse virise-
da, kui selline seljakotitäis 
kraami on lihtsalt niisama 
kaasa antud. Iseasi on, kas 
ja kuidas ma seda kõike pa-
rimal võimalikul moel ära 
oskan kasutada. 

Ja siis teedki nüüd 
kõike ise? Praegu ka?

Jah. Ma adun seda ja 
olen ka otsapidi leppinud, 
et neil, kellele on sünnipä-
raselt palju kaasa antud, 
on väga raske suu lahti te-
ha ja abi paluda... Või hoi-
da ennast tagasi – et ma os-
kan seda küll, aga ma ei tee 
seda tei(st)e eest ära. Mees-
konnamängijana tuleb kõi-
gile asjaosalistele võimalus 
anda. Seda on pagana kee-
ruline teha, aga ma arvan, 
et olen juba arenemas.

Inimeste mõtlemise 
tempod on erinevad? 

Jah, reeglina ma ei mõt-
le sellele, mis on olnud. Ma 
tegutsen tulevikus, mis te-
gelikult ei ole ka väga õige. 
Võiks olla ju olevikus ko-
hal, toimetada siin ja vaa-
data, et asjad oleksid tasa-
kaalus. Kultuurikeskuses 
pidin pidevalt tõestama, et 
ma ei ole kaamel, et ma ei 
tule kurjade plaanidega. Pi-
gem pakkusin, et kasuta-
ge ära seda, mis minus on. 
Aga peale pea nelja aastat 
väsisin ära. Noore inime-
se entusiasmi oli piiratud 
koguses. Hindasin aegajalt 
ennast üle – ei olnud aega, 
jõudu ega raha teha töid, 
mis unistustena peas keer-
lesid. Ühel päeval kukkusin 
kultuurikeskuse ukse juu-
res lihtsalt kokku – väsimu-
sest. Ega see mul jonni ma-
ha võtnud – ma läinuks en-
diselt kasvõi läbi seina. Aga 
ühel hetkel andis organism 
järele, ööde viisi enam ei 
maganud ja see ei olnud 
enam normaalne.

Ja siis sa võtsid mõ-
neks ajaks tempot ma-
ha?

Võtsin poolteist kuud 
mõtlemise aega. Tundus, 
et Elvale olen ma nüüd küll 
kõik andnud, mis võimalik. 
Seejärel töötasin pea kolm 
aastat Nõos. Minu jaoks oli 
see vajalik vaheldus – ma ei 
pidanud ise suuri otsuseid 
tegema. Proovisin, et kui-
das on, kui keegi jagab sul-
le korraldusi. Ega see mulle 
väga ei istunud. Mingil ajal 
töötasin nelja koha peal 
korraga: Nõo lastepäeva-
kodus olin rütmika õpetaja, 
spordihallis andsin aeroo-
bikatrenne, Elva huvikoo-
lis juhendasin tantsustuu-
diot ja Nõo kultuurimajas 
olin kunstiline juht... Ühel 
hetkel ei rahuldanud mind 
enam see toolide paika lük-
kamine, peale pidu nõude 
pesemine...

Kas lapsed kasvasid 

Viimane aasta keeras Anneli 
Parksepa elus uue lehekülje

Anneli Parksepp täna – ilus, särav, andekas ja õnnelik. Foto: Milvi Kapaun

PERSOON
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siis täiesti omapead?
Ei kasvanud midagi 

omapead, olid täitsa vah-
vad seltsilised, kultuurikes-
kuses magasid mul tren-
nisaali nurgas... Nad olid 
küll hästi iseseisvad ja va-
naemad olid ju ka siinsa-
mas. Eks nad tegid lollusi 
ka – see on täitsa normaal-
ne. Süda oli vahepeal ikka 
täis nende peale, et kuidas 
saavad nii tarkadel inimes-
tel nii rumalad lapsed olla? 
Rõõmu on neist ikka roh-
kem olnud ja neist on sü-
damlikud ja head inimesed 
kasvanud.

Väga edukas pe-
riood oli sul Fellander 
Festis?

Jah. Tegelikult sõitsin 
ma juba Nõos töötamise aja 
viimasel suvel mööda Eesti-
maad ringi ja tegin esialgu 
lasteüritusi või programme 
suuremate ürituste raames. 
Ühel hetkel helistati mul-
le, et kas ma ei tahaks pä-
riselt neile tööle tulla. No 
ma mõtlesin kaua (nae-
rab) – oma 40 minutit... Ja 
1. novembrist 2000 olin ma 
Fellander Festis. Aasta pä-
rast tegi omanik pakkumi-
se hakata osanikuks. Kõik 
läks hästi tõusvas joones, 
väga kiiresti. See oli väga 
mõnus kooslus, kõik enam-
vähem ühe-ealised erksad 
inimesed, mitte enam esi-
meses nooruses ja teavad, 
mida nad teevad.

See oli üsna oluline 
otsus - hakata ise ette-
võtjaks?

Olen ise ka imesta-
nud, kuidas tähtsad otsu-
sed on võtnud mul väga vä-
he aega, viiest minutist ku-
ni tunnini. Otsuse jõudu 
ei tohi alahinnata, aga see 
peab olema selline, et iga 
su rakk teab, et see on si-
nu otsus, et sa ei kõhkle sel-
le taga enam. Fellanderis 
olin ma seitse aastat ja seal 
hakkas põhieesmärgiks ku-
junema raha, aga mina ei 
oska raha pärast töötada. 
Kui firmas töötab ametli-
kult kolm inimest ja käi-
bed on võrreldavad 20 ini-
mesega töötava firma oma-
dega, siis see peab kusagilt, 
millegi arvelt tulema. Ühel 
hetkel kujuneski nii, et iga-
üks tegeles oma projektide 
ja klientidega. Katusorga-
nisatsiooni mõte kadus ära, 
sest me ei müünud enam 
Fellanderi, vaid olime kõik 
juba ise “müügiartiklid”. 
2007. aasta kevadel läksi-
me sõbralikult, jagunemise 
teel laiali.

Oled öelnud, et just 
viimane aasta on sul-
le olnud hästi õpetlik. 
Mille poolest?

See aasta on sätitanud 
mind kui inimest paika – 
vaatan hommikul peeglisse 
ja olen selle tegelasega sõb-
raks saanud. Olen viimased 
20 aastat tuisanud ühest 
koolist teise, ühelt kursu-
selt teisele ja mitte ainult 
enda otsimise pärast, vaid 
mul on kuidagi vaistlikult 
olnud tunne, et ühel ilusal 
päeval ma teen selle kõige-
ga midagi. Ja olgem ausad 
– see ilus päev on juba koit-
nud. Mulle tundub, et nüüd 
on mosaiik koos.

Viimane aasta on olnud 
mul kõigi oma elu tahkude 
läbikatsumine, negatiivse-
te stsenaariumite läbimän-
gimine ja -mõtlemine en-

da jaoks, et kas ma saak-
sin hakkama ka ilma sel-
leta, tolleta, kolmandata. 
Jah, mulle on hästi armas 
see Elva maja, kus meil sai 
kaheksa aastat koos elatud. 
Ühine pereelu selles majas 
lõppes aasta tagasi. Meil on 
küll väga tugev ühine plat-
vorm laste näol ja ühel päe-
val on meil ühised lapse-
lapsed, aga meie elud saa-
vad edaspidi oleme kum-
malgi kellegi teisega. Mil-
lal ja kus see juhtub, pole-
gi enam tähtis.

Kuidas sa suudad 
tööle keskenduda?

Nüüd laseb juba kesken-
duda. Eelmise aasta lõpus 
olin ma küll hullus seisus. 
Töötasime peaaegu aasta 
aega Priiduga koos, kuigi 
see väga hästi ei toiminud. 
Jälle tempo küsimus: mina 
ratsutasin ees väga kiires-
ti ja olin nii kärsitu – ma ei 
jaksa ju inimest järgi ooda-
ta ja tema eripäraga arves-
tada! Mul on pea pilvedes 
ja jalad maas – olen koha-
ti isegi utopist kõige pare-
mas mõttes, aga samas ma 
ka tegutsen. Ma ei arves-
tanud, et teine inimene, 
muide, võibki olla täidevii-
ja, suurepärane ülesannete 
täitja. Priit ütles mulle, et 
ära oota minult initsiatiivi, 
ma ei ole see inimene. Aga 
mina ikka ootasin – loomu-
likult. Ikka lajatasin sinna 
veel ootuste-hagu juurde. 
Ja mul on hea meel, et võin 
nüüd südamerahuga tun-
nistada, et see nii just oli.

Üldse arvan ma, et pa-
rem on, kui jutud lahkumi-
nekutest tulevad otse alli-
kast. Parem ütlen ise, mis-
moodi asi on, siis pole see 
enam kuulujutt – mis me 
sellest enam räägime.

Kui hulluks siis asi 
läks?

Meie suhe jõudis sinna-
maale, kus me üldse enam 
omavahel ei rääkinud, päe-
va jooksul vahetasime mak-
simaalselt kaksteist lauset. 
On hästi kurb ja ohtlik, kui 
abieluvoodis mahuvad teie 
vahele magama nii Lenin, 
Stalin kui Brežnev – kõik 
suured mehed. Ja kui sul ei 
ole jaksu võtta ette midagi, 
et seda muuta. Siis kas pa-
nedki selle ukse kinni ja võ-
tad julguse kokku, et edas-
pidi teistmoodi elada või 
murdud ja lepid olukorraga. 
Mina valisin esimese raksu-
na murdumise, sest suvi oli 
hästi tööd täis. Ja kui see 
väga pingeline tööperiood 
lõppes, sain aru, et aga mul 
ei olegi ju väga palju muud 
peale töö. Ja ei olnudki. Su-
helda ma kodus enam vä-
ga ei saanud, polnud mil-
lestki rääkida – kohutav tõ-
demus. Jagada teisega mul-
jeid ja siis ühel hetkel ta üt-
leb, et mind ei huvita sinu 
asjad... Samas, mis seal sa-
lata, ega mind ka tema as-
jad enam ei huvitanud. Kui 
seda ühise ja tugeva plat-
vormi ideed, et elame kõik 
üle, enam pole, siis tuleb-
ki minna ja lasta teineteisel 
õnnelikuks saada.

Kuidas sa sellest väl-
ja tulid?

Teadmine, et olen oma 
töörügamise pärast ilma 
jäänud perest, sõpradest ja 
eraelust üldse, viis šoki ja 
apaatsuseni. See kõlab us-
kumatult, aga ma jõin kaks 
kuud. Mul ei olnud väga 

töid teha ja oli piisavalt fi-
nantse, et rahulikult see 
kaks-kolm kuud ära ela-
da. Ma ei tegelnud millega-
gi, ei võtnud telefoni, ini-
mestega ei tahtnud suhel-
da, sest mul ei olnud nen-
dega enam millestki rääki-
da. Abi ma kusagilt ei küsi-
nud, sest ma ei saanud aru, 
millist abi ma üldse vajan. 
Piinlik oli...

Kodust käisin väljas vaid 
niipalju, et poodi minna, 
osta pudel veini või mida-
gi kangemat. Ootasin kel-
la kuut või poolt seitset, et 
oleks loogiline juba pudelil 
kork maha võtta ja see tüh-
jaks juua, et magama jää-
da. Kuna mul hommikuti 
väga pohmelli ei olnud, siis 
tiksusin jälle päeva kuida-
gi õhtusse, suviseid arveid 
kirjutasin välja detsembris 
ja üldse tundus, et millel-
gi ei ole mõtet. Tundsin, et 
kuna mu tagala on purusta-
tud, siis kodus mul jõudu ei 
ole. See lammutas isiksuse 
ja võime tööd teha. Pudel 
oli tollal väga tore kaasla-
ne – ei hinnanguid, ei huk-
kamõistu. Me ei olnud Prii-
duga tülis. Me polegi tülit-
senud, vaid kulgenud kui-
dagi kahe rööpana, mis ei 
haakunud.

Iseenesest on see ju 
hea, et ei tülitseta?

Jah, sest inetuid asju on 
väga kerge tekitada. Sain 
peale üht üritust kassiahas-
tuses ärgates lõpuks aru, et 
ma kas jäängi maoli maha 
või pühin põlved puhtaks ja 
teen selle sammu – ükskõik 
siis kuhu see mind viib. Tuli 
antidepressantide ja psüh-

holoogi periood ja enda-
le tunnistamine, et ma po-
le meie peres mitte ainuke 
naine... Lõhkusin ka oma 
elu esimesed ja ainukesed 
nõud – virutasin kaks tüh-
ja õllepudelit vastu sauna-
põrandat... Sellist vabane-
mist polnud ma enne koge-
nud (naerab). Jõulude pai-
ku “põgenesin” kolmeks 
nädalaks Aafrikasse ja see 
oli lihtsalt probleemile “te-
ki” pealetõmbamine. Taga-
si tulles olid kõik problee-
mid veel võimsamalt alles.

Ja siis ühel päeval võtsin 
21 punast roosi, sest täpselt 
nii kaua olime me koos ela-
nud, läksin mehe juurde... 
Iga aasta kohta tulid ainult 
positiivsed asjad meelde... 
Ma arvan, et tegin nii en-
dale kui oma mehele tee-
ne. Ma ei olnud ju tegeli-
kult lasknud tal areneda 
– arenesin ise nii meele-
tu kiirusega ja nii megalt, 
et see võis kõrvalt paista 
nii, et püha taevas, kuhu 
nüüd – ministriks või presi-
dendiks? Ma arvan, et het-
kel on meil mõlemil hea ol-
la. Mõned kuud tagasi olin 
veel küünte ja hammastega 
vanas kinni. Jube lahe aeg 
on ju tegelikult olnud, aga 
peast käis läbi ülessoojen-
datud supi sündroom – ühe 
korra on hea süüa, aga roh-
kem ei taha. Eks mul oli ka 
see üksi hakkama saamise 
hirm..

Ometi oled sa nüüd 
tugevam kui kunagi 
varem ja saad endaga 
hakkama küll?

Olen olnud 3-4 korda sel-
lises seisus, kus tunnen, et 

ma ei tule sellest välja. Siis 
tuleb ikka jõuvaru kusagilt 
olematust kohast ja sa pöö-
rad end jälle õige joone või 
uue trassi peale.

Kui ma selle lahkumine-
ku otsuse tegin, siis tundsin 
pikki kuid, et ma olen nai-
sena ja abikaasana totaal-
selt ebaõnnestunud, et ei 
hakka enam üldse proovi-
magi.

Mul on kusagil ajuso-
pis pilt, kus ma olen oma 
mehega mõnusas mem-
me-taadi eas kodutiigi kal-
dal... See pilt on mind saat-
nud abielu algusest peale. 
Aga kui juhtub midagi, et 
see pilt ei teostu, ei tähen-
da see ju veel, et ma olen 
ebaõnnestunud või halvem 
inimene? See on meis põlv-
kondade kaupa kinnistu-
nud, et kui ikkagi kellegagi 
koos oled, siis kindlasti elu 
lõpuni. Aga mis siis, kui lä-
heb teistmoodi?

Kuidas see on laste-
le mõjunud?

Lapsed võibolla ei adugi, 
et me nende vanemateks 
oleme (naerab). Oleme ol-
nud kogu aeg nende kõrval 
sellised “vehkivad välgud” 
– neil on olnud lõbus. Va-
hel olen emana neile oma 
kohutava korraarmastu-
sega pinda käinud, aga pi-
gem võtavad nad mind kui 
sõpra. Tüdrukud on pärast 
meie lahkumineku otsust 
hakanud meie mõlemaga 
palju avameelsemalt rääki-
ma ja selle üle on mul tõeli-
selt hea meel.

Kas sul on juba ehk 
uus suhe tekkimas?

On. Ja ma olen selle üle 
väga õnnelik. Eks vahepeal 
aasta jooksul olen paar kor-
da proovinud ka ise võima-
lustest kinni haarata. Se-
letamatul kombel on need 
olnud välismaalased, väga 
edukad, kohe valmis mind 
seljakotiga selga võtma ja 
siit ära viima. See pole üld-
se nali. Nad on hästi ava-
tud, ega nad väga ei varja, 
mis neil hinge taga on. Nad 
ütlevad kohe ka selle välja, 
mida eesti mees väga ei tee, 
et sa oled vapustavalt ilus, 
ilusa hingega inimene... No 
kui keegi sulle niimoodi üt-
leb, on ju väga tore? Ja see 
välismaa mees oli valmis 
mind siit ära viima. Aga ma 
ei ole puurilind, vähemalt 
mitte siis kui on teisi või-

malusi.
No elatakse ju ka 

nii, et üks elab maail-
ma otsas, vahetevahel 
saadakse kokku?

Mulle see ei sobi. Ma ta-
han kaissu pugeda, tahan 
pai saada, oma mehele süüa 
teha, olen hoolitseja tüüp. 
Ja kultuuriline taust. Mul 
ei oleks temaga midagi rää-
kida oma lapsepõlveaegse-
test multifilmidest, nõuko-
gude aja narrustest ja veid-
rustest – selles mõttes ei ole 
meil ühisosa. Kui ma olek-
sin 25 aastane, siis olnuks 
see täiesti loogiline kanna-
pööre, aga ma olen 41, nau-
din oma vanust ja seda elu 
siin, Eestimaal.

Kas usud, et oled 
leidnud uue ja õige?

Ma arvan, et olen leid-
nud selle, mida ma olen ot-
sinud. See on hästi põnev 
lugu, aga ma ei taha sellest 
veel rääkida – kõik on veel 
nii värske ja hästi ilus, tõe-
liselt ilus. Väga lahe on na-
gu filmis joosta kellelegi, 
mauhh!, kaissu ja tunda, 
kuidas käed löövad su üm-
ber kinni ja et sa oled täit-
sa õiges kohas. Ma otsusta-
sin, et ei raiska enam ühte-
gi päeva oma elust ja seega 
pole ükski õigena tunduv 
samm liiga kiiresti astutud. 
Kui oled ühe olulise uk-
se oma elus kinni hoidnud 
ja julged selle lõpuks lah-
ti teha, siis avanevad sul-
le ka kõik teised uksed ise-
enesest. Praegu sõna otse-
ses mõttes voolab sülle sel-
liseid projekte, millest ma 
pole osanud unistadagi.

Mis sul praegu käsil 
on?

Eks hetkel on jõulu-
peod ja -väljasõidud, na-
gu igal aastal, ajale sobili-
kus võtmes ja mahus mui-
dugi. Katsetame ka Tartu 
Jõuluturu raames lodja kõ-
hus väiksematele seltskon-
dadele jõulu-õhtusöökide 
pakkumist. Otsapidi olen 
ennast koolitusvaldkonda 
lubanud ja valmimisel on 
mõned uued projektid, mi-
da plaanime kohe uuel aas-
tal välja paisata. Mul on sii-
ralt hea meel, et käesolevad 
jõulud, ja paistab, et ka uus 
aasta, kannavad märksõna 
“koostöö”.

Jaanuaris, oma sünni-
päeva paiku sõidan koos 
sõbraga Indiasse. Ma ei ar-
vanud, et see ammu mõt-
tes olnud reis võib nii teos-
tuda, et ühel päeval on ak-
na peal suss ja sussi sees on 
piletid...

Millised tulevad si-
nu tänavused jõulud?

Väga lihtsad ja teistmoo-
di... Koristan, kütan ahju, 
teen süüa. Olen kõik oma 
elu jõululaupäevad veet-
nud ema-isa juures kodus. 
Sel korral on teistmoodi. 
Käin sealt küll läbi, aga õh-
tu veedan koos armsa ini-
mesega. Teistmoodi on ka 
teistel pereliikmetel – kes 
alustab oma pere tradit-
sioone, kes jagab jõuluõh-
tut sõpradega. Mõelda on 
aga nii paljude inimeste 
peale ja olla lõpmatult tä-
nulik, et nad mu elus on ol-
nud ja on. Eks nad teavad, 
et just neist käib jutt... Ma 
tunnen, et olen koju jõud-
nud ja see laseb üle pikka-
de aastate lihtsalt olemisest 
rõõmu tunda.

Parksepad viis aastat tagasi. Isa Priidu põlvel istub Grette ja ema Anneli põlvel 
Britta. Ühine platvorm, perekond, on veel üsna kindel. Foto: erakogu

Edukas kaubamärk – menukas duett Klaara ja Veera 
ehk Ave Landrat ja Anneli Parksepp on kõik ajaproovid 
vastu pidanud ja aina paremaks läinud. Foto: erakogu
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Elva baptistikogudus 
kutsus jõulude eel 
kokku kõik oma abi-
lised ja tegevuse 
toetajad ning jagas 
neile tunnustust ja 
tänukirju.

Mare Nõmmik

Lähenevad jõulud pa-
nevad kõiki kristlasi mõt-
lema senisest enam nei-
le, kel ei ole elus eriti häs-
ti läinud. Koguduse liidri 
Eda Koppeli sõnul ei mär-
kagi me sageli oma argi-
elus abivajajaid enda kõr-
val, sest oleme keskendu-
nud vaid isiklikule elu-
le. Ometi peaks hädasoli-
ja märkamine olema meie 
tähtsaim oskus.

Koppeli väitel räägitak-
se positiivselt küll sellest, 
et iive on tõusnud ja lapsi 
sünnib rohkem, aga keegi 
ei räägi, kuidas kõik need 
lapsed elavad.

“Oleme külastanud toi-
metulekuraskustega pal-
julapseliste perede kodu-
sid ning toetanud neid nii 
materiaalselt kui osavõt-
liku sõnaga,” rääkis Kop-
pel. “Oleme seejuures näi-
nud asju, mis tunduvad us-
kumatutena. Maal on töö-
puudus, levinud on alko-
holism, masendus ja mee-
leheide. Seal on inimesi, 
kes on igasuguse lootu-
se kaotanud, 7-8 lapseli-
ses peres on ainus sissetu-
lek lastetoetus ning sellest 
olukorrast ei osatagi välja 
tulla.”

Mõnevõrra valgustas 
tegelikku olukorda maal 
Hugo Treffneri Güm-
naasiumi õpilase Valdur 
Roosenvaldi tehtud film. 
Noormees hankis filmi-
materjali, käies koos Eda 
Koppeliga maal suurpere-
sid külastamas. Filmi said 
vaadata ka tänuüritusel 
osalejad.

Koguduse pastor Peeter 
Tamm ütles, et jumala tee-
nimise osaks on ka hoo-
litsemine teiste inimeste, 
sealhulgas viletsamate ja 
kehvemate eest.

“Neile, kes on osalenud 
selle eesmärgi nimel, on 
see ka seesmiselt midagi 
pakkunud. Inimesed, kes 
teisi aitavad, saavad sel-
lest ka ise midagi,” kinni-
tas Tamm.

Tamme sõnul on hoo-

livust väärtustav kogudus 
ulatanud abivajajale oma 
toetava käe, kuid seda abi 
üheskoos pakkudes suude-
taks teha palju enam.

“Isegi tänane üritus on 
tunnistus sellest, et seda 
tööd üksi ei tee, ka kogu-
dus üksi ei jõuaks,” märkis 
Tamm.

Tamm rõhutas vajadust 
ühise abistajate võrgustiku 
järele, kuhu oleksid kaasa-
tud ka naaberkogudused, 
linnavalitsus, sotsiaaltöö-
tajad, Rootsi sõpruskogu-
dus ning kõik need, kel 
soov oma abi pakkuda. 
Rootsi koguduse liikmed 
on käinud suurperede ko-
dudes ning nähtust jah-
mununa pakkunud Elva 
baptistikogudusele oma-
poolset materiaalset abi 
nende toetamiseks.

Kogudus andis tänukir-
ja 30 eraisikule ja asutuse-
le, nende hulgas Elva lin-
navalitsusele ürituste kor-
raldamiseks ruumide või-
maldamise eest, Lembit 
Abelile perepäevade toi-
dulaua toetamise eest köö-
giviljadega ja Ahti Mark-
vardile transpordiabi eest. 
Tänukirja vääris ka Ro-
bert Oetjen, kes on aida-
nud korraldada lastele loo-
dusmatku, Tunne Närep 
laste järeleaitamise eest 
matemaatikas ning Siiri 
Puhalainen perepäevadel 
lastega tegelemise ja toi-
dulaua korraldamise eest.

Koguduse liikmed 
omalt poolt tunnustasid 
Eda Koppeli tegevust, kes 
ei ole hädasolijate vastu 
kunagi ükskõikseks jää-
nud. Tema erilist hoolt ja 
armastust on saanud tun-
da eelkõige vaeste ja õn-
netute perede lapsed, kel-
le silmadesse ta on püüd-
nud sära tuua.

Üritusel esinesid isa-
maaliste ja vaimuliku si-
suga lauludega advent-
koguduse ansambel ning 
baptistikoguduse koor.

Koguduse järgmine 
heategevusüritus toimub 
jaanuaris. Kui keegi soo-
vib vaesematele perede-
le jõulurõõmu valmistada, 
tuleks tal ühendust võt-
ta Eda Koppeliga telefo-
nil 526 2696. Mitu peret 
on tänulikud, kui kellelgi 
oleks neile pakkuda diiva-
nit, kušetti ja põrandavai-
pa, mida ta ise ei vaja.

Baptistikogudus 
tänas partnereid

Krista Noorkõiv, Elva 
koolituskeskuse juha-
taja: Aasta 2009 on minu 
jaoks Elva koolituskeskuse 
käivitamise aasta. Mul on 
olnud peale töö-alase ka 
muid huvitavaid seminare, 
olen ka ise õppinud erine-
vaid asju nii enese arengu 
teemadel kui ka laiemalt. 
Oma peres praegu mingit 
erilist sündmust ei meenu. 
Lapsed abiellunud ei ole ja 
lapselapsi ka veel ei ole. Nii 
et sel aastal selliseid suuri 
sündmusi oma peres ei ole.

Eda Koppel on tänulik Valdur Roosenvaldile, kes lei-
dis õpingute kõrvalt aega  maaperede elu kajastava 
filmi tegemiseks. Foto: Mare Nõmmik

JÕULUKÜSITLUS

Mis jääb meelde 
aastast 2009? 

Merili Aasma, Matka-
keskuse turismitöö-
taja: Kui majanduslan-
gus, negatiivne riigieelar-
ve ja töötuse määr välja 
arvata, jääb nimekiri kesi-
seks. Aasta lõppu kroonib 
veel Euroopa Liidu ühis-
valuuta Euro kriteeriumi-
de tagaajamine. Kohalikul 
pinnal meenuvad kohali-
ke omavalitsuste valimised 
ning vee- ja kanalisatsioo-
nitööd. Reaalselt nähtavad 
edasiminekud on kindlas-
ti Arbi järv ning Murumu-
na lasteaed. Kultuuri osas 
Jaamahoone ja Tartumaa 
Muuseumi juubeliüritus, 
Teeme Ära 2009 ning mõ-
ned kontserdid.

Kai Räisa, Elva laste-
kodu direktor: 2009. 
aasta... Sellest jääb meel-
de palju-palju tööd –  eel-
kõige lastekodus. Verandad 
said kenad, remonti on mõ-
nes teises ruumiski tehtud. 
Projektikirjutamise valud 
ja vaevad olid suured, kuid 
lõpuks tuli suur rahulolu, 
kui tulemus käes oli. Mõt-
len ikka tänutundega meie 
maja töötajatele, kes need 
kitsastes tingimustes tehta-
va remondi raskused vap-
ralt üle elasid. KOV vali-
mistel kandideerimine jä-
tab kindlasti positiivse mä-
lestuse. Üldiselt on hea 
aastale tagasi vaadata ja 
soovin kõigile imelist ja ra-
hulikku aastalõppu!

Veronika Laurson, HKK 
Sinilind noorsootööta-
ja: Meelde jäävad noortega 
koos ettevõetud sündmu-
sed: kevadel linnupuuride 
ehitus, suvel heakorratööd 
linnas, sügisel taaskasu-
tusse võetud riiete moešõu 
ja talve hakul päkapikkude 
piilumised jõulubussis.

Koolinoored on aktiiv-
semalt hakanud külastama 
noortekeskust, tulevad kü-
sima, mida vahvat nad teha 
saaksid, ühiselt oleme al-
gatanud projekti Roheline 
maailm. Tänan kõiki koos-
töö eest ja loodan, et lähe-
nev jõuluaeg lubab meil ae-
ga leida väikesteks heate-
gudeks oma lähedastele ja 
kaaslinlastele!

Milje-Küllike Muttik, 
Käärdi seenior-päka-
pikk: Muidugi Kihnu reis! 
Tantsupeotule süütamine, 
Kihnu Virve käest sain põse 
peale musi... See oli unel-
mate reis, mida ei oska sõ-
nadega seletada, seda peab 
ise kogema. Mind ootab 
praegu kodus koer Almake 
– krantsius, kelle ma var-
jupaigast võtsin. Sel aastal 
annetasin varjupaigale sada 
krooni. Rõõmu toob koos-
töö minu ansambliga “Mis 
sest”. Tänud kõigile, kes on 
minu tegemisi toetanud.

Kadri Kivari, Tartumaa 
muuseumi teadur: 2009. 
aasta kõige meeldejäävam 
sündmus minu jaoks oli Tar-
tumaa Muuseumi 50. aasta-
päevale ja Elva jaamahoo-
ne 120ndale aastapäeva-
le pühendatud 8. mai suur 
kontsert-piduõhtu. Meeldiv,  
et Elvas leidub nii palju abi-
valmis inimesi, kes seda 
sündmust korraldada aita-
sid. 2009. aasta üks meel-
dejäävamaid sündmusi on 
kindlasti ka Arbi järve kor-
rastamise projekt. Arbi jär-
ve ümbruse uus ilme meel-
dib mulle väga.

Kayvo Kroon, ITspet-
sialist: Vaadates tagasi 
sellele aastale, jääb kindlas-
ti märgina maha kriis, mis 
oma karvase käega Elva ja 
minugi elu puudutas. Sa-
mas ei jää märkamata selle 
tulemusena tekkinud inim-
like väärtuste esilekerkimi-
ne võrreldes üldiste majan-
duslike teemadega.

Minu ellu tõi aasta pal-
ju uusi inimesi, kelle juures 
jääb üle ainult rõõmustada 
nende energia ja südamlik-
kuse üle. Raha tuleb, raha 
läheb – inimesed jäävad.

Matti Kangor, Elva 
gümnaasiumi direk-
tor: Hea koostöö linna-
valitsuse, lastevanemate 
ja lasteaedadega, uue vi-
listlaskoguga. Usk, et uuel 
aastal algab Tartu maan-
tee koolimaja remont. Isik-
likus elus oli palju positiiv-
seid emotsioone: sain kor-
ralikult puhata, poeg lõpe-
tas edukalt magistrantuuri 
ja jätkab doktorantuuris, 
tütrepoeg läks esimesse 
klassi ja talle meeldib koo-
lis. Teadmine, et ajakirjan-
dus avaldab igasuguseid 
artikleid kontollimatult, 
mis kinnitab, et direktoril 
ja kärbsel on nõndapalju 
ühist, et mõlema võib ma-
ha lüüa ajalehega.
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Tänavune jõululaat 
pakkus linnarahva-
le väikest elevust, 
sest kultuurikesku-
se töötajad olid tul-
nud mõttele korral-
dada Tartu kodutute 
loomade varjupaiga 
heaks heategevusliku 
oksjoni.

Mare Nõmmik

Tänaseks on ka elvala-
sed selles osalised, et Tartu 
varjupaiga kodutud kiisud-
kutsud saaksid jõulupüha-
de ajal oma kõhud korrali-
kult täis süüa ning loodeta-
vasti leiab mõni neist enda-
le jõuludeks ka uue kodu.

Oksjoni mõte aga ei tek-
kinudki päris tühjale koha-
le, sest lillekaupluse Ros-
mariin töötajad olid kodu-
tutele loomadele annetusi 
kogunud juba pikemat ae-
ga. Ka noortekeskuses tehti 
jõululaadaks hoolega ette-
valmistusi: küpsetati pipar-
kooke ning kaunistati need 
glasuuriga. Noored valmis-
tasid jõulukaarte ning taas-
kasutusse võetud vanadest 

reformvoodite vedrudest 
tehti küünlajalgu, mis vär-
viti kuldseks ja hõbedaseks. 
Noored müüsid omavalmis-
tatud asju jõululaadal süm-
boolse hinnaga ning kogu-
sid kodututele loomadele 
360 krooni.

Annetusi tegid oksjoni-
le ka Helgi Saarelaht, Im-
bi Nõmm, Silvi Lemberg, 
Helve Mets, Merike Ambre, 
Sirje käsitööpood, HKK Si-
nilind, aiaselts ja naisselts.

Oksjonil hakkas kultuu-
ritöötaja Lea Kurvitsale sil-
ma, et raha rahval eriti pal-
ju ei ole.

“Kuna publiku huvi oli 
kesine, võtsime ka ise pak-
kumistest osa, et rahvast 
innustada,” rääkis Kurvits. 
“Enamuse asju müüsime 
alghinnaga ja see oli süm-
boolne. Ühtegi asja me te-
geliku hinnaga ei müünud 
ja suuri ülepakkumisi ei 
toimunud.”

Aianduse ja mesinduse 
selts tõi üllatusena oksjoni-
le 10 purki meega segatud 
erinevaid külmutatud mar-
ju. Need olid sisult tõelised 
vitamiinipommid, väliselt 

olid purgid kenasti kaunis-
tatud – atraktiivsed ning 
pilkupüüdvad.

Kaarel Tuvikesel õnnes-
tus väsimatult kaupu kii-
tes oksjonile õige vunk sis-
se ajada ning lõpuks leidus-
ki igale kaubale ostja. Li-
saks marjapurkidele läksid 
müügiks kõik linikud, sal-
lid, mütsid, vaibad, sokid, 
kindad, küünlajalad ja kaks 
Merike Ambre maali.

Oksjoni toetasid omalt 
poolt ka laadalised, kes an-
netasid kodutute loomade 
heaks salli, šampuse ja la-
ti suitsuvorsti.

Kurvitsa sõnul meeldis 
oksjoni idee kõigile, kui-
gi asjad hakkasid laekuma 
alles viimasel nädalal ning 
alles siis haihtus ka esialg-
ne hirm, et äkki ei olegi mi-
dagi müüa. Esimene heate-
gevuslik oksjon läks korda, 
sest inimesed said väärtus-
liku asja osta odavalt, lae-
kunud raha läks aga hea-
tegevuseks. See oli hea al-
gus, sest inimesed tunneta-
sid annetusi tehes või neid 
ostes, et nad on teinud jõu-
lude ajal väikese heateo.

Jõulud meenutavad 
ajaloolist sündmust. 
Jumala Poeg, Jeesus 
Kristus, sündis maa-
ilma kui inimene.

Vallo Ehasalu, EELK  
Elva koguduse õpetaja

Eesti kirjamees Johann 
Woldemar Jannsen on kir-
jutanud ühes oma laulus:
“Ja nüüd, Jeesus, aita ise,
et Sinu püha sõime sisse
kõik silmad usus vaataksid.
Et Su armu peale vaates
ja kõik, mis tarvis, 
sinult lootes
kõik meie mured lõpeksid!

Tegija loodab Jumala 
peale. Jannsen on andnud 
eesti rahvale näo, aga kust 
oli tema saanud enesele 
näo? Jannsen andis ees-
ti rahvale näo, kirjutades 
ajalehtedes rahva ühis-
elust ja püüdlustest ning 
luues perekonna, kus sün-
dis ka tütar Lydia Jannsen, 
hiljem tuntud kui Lydia 
Koidula. Enesele sai ta näo 
eesti rahva põlisest inspi-
ratsiooniallikast, Piiblist ja 
kirikust. Sellest kirjutab ta 
ka siin.

Jannsen usub, et Jeesus 
on meie elu olulisim kin-
gitus. Tema enda sõnade-
ga: “kõik, mis tarvis, sinult 
lootes kõik meie mured lõ-
peksid”. Küllap tahaksime 
vaielda Jannsenile vastu. 
Muresid ei saa meilt kee-
gi võtta, kui me ise ei võ-
ta. Jannseni sõnad Jeesu-
sest, kes imeväel mured 
lõpetab, peaks nagu olema 
luuleline liialdus või pidu-
lik fraas, mitte tegevus-
kava. Kuid, ma ütleksin, 
Jannsen ei kõnele mõtle-
matusi. Jannsen on ees-
ti rahva koolipapa, kes ta-
hab meid targaks teha. Te-
ma sõnad on õpetus ja tar-
kus. Kui ta ütleb, et Jeesus 
võtab meie mured, siis see 
ka nii on.

Jannseni mõte on vas-
tuvõetamatu tänapäeva 
inimesele, kelle jaoks on 
püha omaenese tublidus ja 
töökus (tegelikult ka oma-
enese loidus). Inimese loo-

muses on olla kindel ise-
eneses. Eks olnud Tamm-
saare kujutatavad pereme-
hed kõrtsis tabav pilt ini-
mese olemusest. Inime-
ne usub oma rikkusesse 
ja võimekusse, süütab pii-
pu tsaari rublaga, et anda 
oma väärtusest tõestust. 
Kuid just sellisele rahvale 
kostab Jeesuse sõna. See 
maailm pole muutunud. 
Ka tänapäeval on oma 
ärplejad. Kuid sõnum Jee-
susest ei tohi vaikida.

Sest usk iseenesesse on 
toonud majanduskasvu, 
aga see on toonud ka ma-
janduskriisi. Suletud ring. 
Majanduskriisis mõtleme, 
kas peaksime ehk kok-
ku hoidma. Või peaksime 
hoopis pillama, sest siis te-
kiks uus käive ja uus ma-
janduse paisumine? Ka 
see on suletud ring. Aga 
Jannsen ütles, Jeesus on 
meie murede lõpp.

Sest Jeesus on sündi-
nud Petlemma sõimes. Ta 
on sündinud selles maail-
mas, kuid mitte selle maa-
ilma tühisusesse. Sõim on 
looma sööginõu, argielus 
vajalik. Ja kes tegid tõeli-
selt tööd, nägid vaeva vilja 
kasvatamise ja piima lüps-
misega, nende eluolukor-

da tuli Jumala kingitus, 
Jeesus Kristus.

Jeesusega elades näe-
me asjade tähtsuse järje-
korra oma elus. Me näe-
me, et meie oma vaev ei 
olegi see, mis otsustab elu 
meie ümber. Me näeme se-
da, kui palju saame kin-
giks. Ja koos Jeesusega 
elades muutume võimeka-
maks ka teistele kingitusi 
tegema.

Jannsen oli rikas eel-
kõige vaimuvara poolest. 
Jeesus teeb meid vaim-
seks, vaimulikuks. Ilma 
Jeesuseta toodame kadu-
vat varandust, Jeesusega 
toodame jäävat varandust. 
Sest Jeesus avab pilgu iga-
vesele. Me näeme vald-
kondi elus, mis on tõeliselt 
igavesed. Me õpime nä-
gema Jumala armastust, 
andeksandmist. Me õpi-
me palvetama. Me saame 
hoolivateks ja loovateks. 
Need võivad tunduda tüh-
jade sõnadena, kuid need 
on haridus, kasvatus, kul-
tuur, tsivilisatsioon. Need 
on kadumatud väärtused. 
Tsivilisatsioon saab alguse 
Petlemma sõimest ja uue-
neb, just Jannseni sõna-
de järgi, Petlemma sõime 
vaadates.

Elvas
20. detsember kell 11 jõulubuss Sinilinnu parklast
20. detsember kell 11 laste lauluringi jõulupidu Sinilin-
nus
22. detsember kell 16.30 Elva laulustuudio jõulukontsert 
“Jõuluaeg on imeline” Sinilinnus
30. detsembril kell 12.36 saab Elvast tasuta sõita rongiga 
Valka ja tagasi
1. jaanuaril 2010 kell 12 Peedu lasteaia kuuse juures uue 
aasta tervitamine. Üllatusesinejad.

Rõngus
19. detsember kell 20 vallarahva jõulupidu rahvamajas
21. detsember kell 12 kodulaste jõulupidu vallamajas
21. detsember kell 15 pensionäride jõulupidu Valguta selt-
simajas
21. detsember kell 16 Rõngu keskkooli 1.-3. klassi jõulu-
pidu rahvamajas
22. detsember kell 17 päkapiku õpikoda, küünalde val-
mistamine Valguta seltsimajas
22. detsember kell 16 pensionäride jõulupidu rahvamajas
23. detsember kell 12 Koruste küla jõulupidu Koruste raa-
matukogus

Nõos
20. detsember kell 12 laste jõulupidu kultuurimajas. Las-
teteatri MUFF etendus “Metsamuinasjutt”. Jõuluvana
22. detsember kell 13 Nõo Päevakeskuse jõulupidu päe-

vakeskuses
26. detsember kell 16 Meeri küla laste jõulupidu Meeri 
seltsimajas
Rannu rahvamajas
21. detsember kell 17 muusikaklassi ja laulustuudio jõu-
lukontsert
22. detsember kell 18 Rannu keskkooli jõulukontsert
26. detsember kell 20 aastalõpupidu – kontsertkava rah-
vamaja isetegevuslastelt, tantsuks ansambel Umbes-Kom-
bes, külalisesineja tantsutrupp Glamour. Pääse 50 kroo-
ni.

Jõulud ja aastavahetus kirikutes

Elva kirik
24. detsember kell 18 jõuluõhtu liturgiline jumalateenis-
tus. Esinevad Elva kirikukoorid
25. detsember kell 11 esimese jõulupüha jumalateenistus
26. detsember kell 11 teise jõulupüha jumalateenistus
27. detsember kell 11 jumalateenistus
31. detsembril kell 11 vana-aastaõhtu jumalateenistus ar-
mulauaga
Elva Baptistikoguduse palvela
24. detsember kell 18 jõuluõhtu jumalateenistus
25. detsember kell 11 esimese jõulupüha jumalateenistus
27. detsember kell 11 jumalateenistus
27. detsember kell 16 jõulukontsert “Üksteist peab hoid-

ma”. Esinevad segakoor AVE, Elva Baptistikoguduse ja El-
va Adventkoguduse ansamblid, solistid
31. detsember kell 18 vana-aasta õhtupalvus
Rõngu Mihkli koguduse kirik
24. detsember kell 16 jõuluõhtu jumalateenistus
25. detsember kell 11 esimese jõulupüha jumalateenistus 
armulauaga
27. detsember kell 11 jumalateenistus
31. detsember kell 11 vana-aasta jumalateenistus armu-
lauaga
Nõo Püha Laurentsiuse koguduse kirik
24. detsember kell 16 jõuluõhtu liturgiline jumalateenis-
tus. Laulab koguduse segakoor
Jõululaupäeval on kirik teelistele avatud kell 12.30 – 
13.30. Jõululaule mängib orelil Taime Põld
25. detsember kell 11 esimese jõulupüha jumalateenistus 
armulauaga. Laulab kiriku meesansambel
26. detsember kell 11 teise jõulupüha jumalateenistus
27. detsember kell 11 perejumalateenistus
31. detsember kell 18 vana-aasta õhtu jumalateenistus ar-
mulauaga
Rannu Martini kirik
24. detsember kell 14 püha jõuluõhtu liturgiline juma-
lateenistus. Esineb Puhja-Rannu koguduste segakoor 
Dionysius
25. detsember kell 14 esimese jõulupüha jumalateenistus
31. detsember kell 14 vana-aastaõhtu jumalateenistus ar-
mulauaga. Esineb segakoor Dionysius

Loomadele koguti 
kolm tuhat krooni

Jõuludeks 2009

Jõuluüritused Elvas ja lähivaldades

Kui Kaarel Tuvike alustas enampakkumist, leidus publiku hulgas nii neid, kel kindel 
soov oksjonilt midagi kaasa osta, kui ka muidu kiibitsejaid, kes olid meeleldi valmis 
kahtlejatele häid nõuandeid jagama. Foto: Mare Nõmmik
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Valga mnt 1A müügil suusad, ui-
sud, saapad jm. 504 5909

Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa puitbrikett, kütteklots. 
Vedu tasuta. 528 9398

Müüa kuivi kütteklotse. 40L 27.- 
Vedu tasuta. 501 0753

Müüa kasutatud rehve ja velge-
sid. 5346 2990

Müüa pikad ja tükeldatud küt-
tepinnud. 5399 9140

Küttepuu (kuiv ja märg lepp). 
513 2927

Müüa tükeldatud kaseküttepin-
nud koos veoga. Tel. 501 0361

Müüa sise- ja välisvoodrilau-
da al. 100 kr/m². Musta lepa 
saunamaterjal. Hööveldatud 
puitmaterjal. Hööveldus- ja 
saekaatriteenus. Ehituslik sae-
materjal Annikorus. 5664 1191 
info@balticloghouses.ee

Boilerite puhastamine, paigal-
dus. 5595 1141

Torud umbes? Boiler vajab pu-
hastamist? Helista 5635 7455

Ehitus-remonttööd. 5353 6160

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Elektritööd, koduautomaatika, 
san-tehnilised tööd, õhk-soojus-
pumpade müük ja paigaldus. 
www.mano.ee Tel. 520 8970

Soovin osta elamukrun-
ti Elvas al. 1000 m² hinnaga 
kuni 200 000 kr. 5629 6506; 
erki@energiajaehitus.ee

Üürile anda kort (dušš). 5556 
4040

Üürile anda 2-toaline osaliselt 
möbleeritud korter Arbimäel. 525 
8756

Üürile anda 3-toal. korter Pikas 
tänavas. 508 4676

Üürile anda 4-toaline mug. krt. 
Rõngus. Tel. 529 1558

13. detsembril korraldas 
Puhja gümnaasiumi jalg-
pallitreener Jaak Ratt Pü-
hajärve põhikooli võimlas 
saalijalgpalliturniiri Puhja 
Cup. Karikavõistlust aitasid 
läbi viia Elva jalgpalliklubi 
ja Pühajärve põhikool. Vä-
ravaterohkest päevast võt-
tis osa 1994. aastal sündi-
nud noormeeste kaheksa 

koolivõistkonda 51 mängi-
jaga. Võitjana väljusid Puh-
ja gümnaasiumi jalgpallu-
rid, kes finaalmängus võit-
sid Palupera põhikooli vu-
tipoisse 3:2. Viienda koha 
saanud Elva gümnaasiumi 
võistkond võitis viienda-
kuuenda koha mängus Tar-
vastu gümnaasiumi 1:5. El-
va jalgpallipoistest pälvis 

võistkonna parima mängi-
ja tiitli Kaspar Sikk, turnii-
ri Puhja Cup parim värava-
vaht oli Kristjan Kumberg. 
TOP 5 väravaküttide ni-
mistusse kuulus Elva mees-
konnast Illimar Born seits-
me väravaga. Parim vära-
vakütt Raimo Teder Püha-
järve põhikoolist lõi kokku 
15 väravat. EPP

Puhja Cupi võitsid korraldajad

Sügav kaastunne Irinale ja 
Raivole lastega

OLGA BOGOMOLOVA
kaotuse puhul.

Verita, Ermo ja Sirje perega

Avaldame kaastunnet 
klassijuhataja Tatjanale

ABIKAASA
kaotuse puhul.

8a klassi õpilased

Sügav kaastunne Ritale 
kalli venna

KALLE HÄMÄLÄINENI
kaotuse puhul.

Ingrid ja Udo

Sügav kaastunne Ritale 
kalli venna

KALLE HÄMÄLÄINENI
surma puhul.

Õnne, Merle, Age

12. detsembril toi-
musid Tartu Ülikoo-
li kergejõustikuhal-
lis Moskva OM kol-
mikhüppevõitja Jaak 
Uudmäe auhinna-
võistlused kolmik-
hüppes.

Margit Thomson

Pika traditsiooniga aas-
talõpuvõistlusel oli osa-
lejaid vanuses 11-18 aas-
tat üle vabariigi Tallinnast 
Valgani. Võistluste läbiviija 
oli Tartu Kalevi kergejõus-
tikukool. Elva võistlejatest 
jõudsid esikolmikusse kõik 
osalenud.

11 aastaste tüdrukute 
seas esikoha võitnud Kal-

li Kuusiku võidutulemus 
9.40 ületas ka aasta vane-
mate tüdrukute võitja tule-
muse ja jäi vaid 28 cm al-
la võistluste selle vanuse-
klassi kõigi aegade rekordi-
le. Kalli on kergejõustikuga 
tegelenud vaid pool aastat, 
see oli tema esimeseks suu-
remaks võiduks. 12 aastas-
te poiste seas saavutas Ala-
ri Pennar isikliku rekordi-
ga 10.32 teise koha, jäädes 
alla eelmise aasta võitjale 
Allan Katšmazovile Võru 
spordikoolist.

Aasta vanemate pois-
te konkurentsis väljus kol-
mandat aastat järjest võit-
jana Robert Jakob Oetjen, 
kes hüppas isiklikuks re-
kordiks 11.88. Heiros-Jaa-

nus Sinimäe ei saanud 
hoojooksu klappima ja pi-
di leppima napilt kolman-
da kohaga. Heiros-Jaanuse 
hüpatud isiklikust rekor-
dist 11.49 hüppas viimases 
voorus kaks sentimeetrit 
kaugemale Rasmus Kisel 
Audentese Spordiklubist.

Võistlusi jälgis ja pari-
maid autasustas olümpia-
võitja Jaak Uudmäe isik-
likult. Kõik võistlejad said 
Eesti parimate sportlas-
te fotodega kalendri, esi-
kolmikule olid auhinnaks 
Jaak Uudmäe fotoga diplo-
mid, võitja sai karika.

Kaunist jõuluaega kõigi-
le ja sportlikku edukat uut 
algavat aastat!

Kuusik üllatas, Oetjen 
tegi isikliku rekordi

Laskesuusatami-
se maailmakarika-
võistlustel on pee-
tud kaks etappi, 
kolmas on käimas.

Milvi Kapaun

Eesti koondise las-
kesuusatajatest on pa-
rima tulemuse teinud 
Indrek Tobreluts, kes 
Östersundis toimunud 
MK esimesel etapil oli 
meeste 10 km sprindis 
27. Naiste 7,5 km sprin-
dis teenis kolm MK sarja 
punkti Kadri Lehtla, kes 
111 lõpetanud võistleja 
hulgas sai 38. koha.

Eelmisel nädala-
vahetusel Austrias 
Hochfilzenis jätkunud 
laskesuusatamise MK tei-
sel etapil oli naiste 7,5 
km sprindis Eesti koon-
dise parim Sirli Hanni, 
kes sai kahe trahviringi-
ga 54. koha. Kadri Leht-
la oli kolme eksimusega 
tiirudes 65. Samuti kolm 
trahvi teeninud Elisabeth 
Juudas ja Kristel Viigipuu 
olid vastavalt 94. ja 107. 
Kaksikvõit läks Root-
si. Võitis A.C. Olofsson-
Zidek Helena Jonssoni 
ees. 10 km jälitussõidus 
oli eestlannadest ainsa-
na starti pääsenud Sirli 
Hanni 52. Esikoha sai tei-
selt kohalt startinud He-
lena Jonsson.

Meestest võitis 10 
km sprindis karjääri 91. 
MK etapivõidu Ole-Ei-
nar Björndalen. Mõle-
mas tiirus puhtalt lask-
nud Björndalen edestas 
samuti kõik märgid maha 
saanud venelast Nikolai 
Kruglovi 6,7 sekundiga. 
Eestlastest pääses sprin-
disõidust ainsana jälitus-
sõitu 40. kohal lõpetanud 
Indrek Tobreluts, kes ek-
sis mõlemas tiirus korra 
ning kaotas võitjale pool-
teist minutit. Kauri Kõiv 
ei tabanud märki kolmel 
korral ja tulemuseks 81. 
koht. Priit Viks tegi samu-
ti kolm möödalasku ja lõ-
petas 85. kohaga. Roland 
Lessing oli nelja trahviga 
86., kaotus Viksile kaks 
sekundit. Lõpetas 135 
laskesuusatajat.

Meeste 12,5 km jä-
litussõidu võitis võist-
lust üheksandalt ko-
halt alustanud norrala-
ne Emil Hegle Svendsen. 
Teine oli austerlane Si-
mon Eder, kolmas Ole Ei-
nar Björndalen. Indrek 
Tobreluts tegi neli möö-
dalasku ja lõpetas 42. ko-
haga, kaotus esikohale 
oli 3.36.

Kõiv teatesõidu 
tugevaim vahetus

Naiste 4x6 km teate-
sõidus lõpetasid eestla-

sed 24 naiskonna hulgas 
19. kohal. Sõitsid Kadri 
Lehtla, Sirli Hanni, Kris-
tel Viigipuu ja Elisabeth 
Juudas. Kaotus võitjale 
oli 8.51,9. Head sõitu te-
gi Elva neiu Kristel Viigi-
puu, kes kolmandas va-
hetuses tõstis naiskonna 
15. kohale. Võitis Vene-
maa naiskond Prantsus-
maa ja Rootsi ees. Esikol-
mik lõpetas viie sekundi 
sees.

Meeste 4x7,5 km tea-
tevõistluses andis Eesti 
meeskonnas esimest va-
hetust sõitnud Roland 
Lessing teate Kauri Kõi-
vule (pildil) üle ühek-
sandana. Kauri Kõiv lä-
bis tiirud veatult, tegi vä-
ga hea sõidu ja tõi mees-
konna vahetusse viienda-
na. Tiirud puhtalt läbnud 
Priit Viks langes kolman-
das vahetuses üheksan-
daks. Ankrumees Ind-
rek Tobreluts sõitis kolm 
trahviringi ja tõi Eesti 
võistkonna üle lõpujoo-
ne 12. kohal, mis on Eesti 
laskesuusavõistkonna vii-
maste aastate üks pare-
maid tulemusi. Võitis tea-
tevõistluse trahviringide-
ta läbinud Austria 25,6 
sekundiga Venemaa ees. 
Eesti laskesuusatajatest 
on MK punktitabelis Ind-
rek Tobreluts 15 punktiga 
56. kohal, Kadri Lehtla on 
kolme punktiga 61. Mees-
test juhib tabelit norrala-
ne Emil Hegle Svendsen, 
naistest rootslanna Hele-
na Jonsson.

Maailmakarikavõist-
luste kolmas etapp sõide-
takse käesoleval nädalal 
Sloveenias Pokljukas.

Päev enne MK sarja al-
gust Östersundis suus-
ki testides pindluu murd-
nud Eveli Saue jääb las-
kesuusatamisest eemale 
vähemalt jaanuari kesk-
paigani. Praegu teeb 
Saue basseinis seitse kor-
da nädalas taastusravi-
seansse. Spetsiaalse tree-
ningukava on koosta-
nud füsioterapeut Katre 
Lust. Eesti laskesuusata-
mise esinumbri eesmärk 
on osaleda Vancouveri 
taliolümpiamängudel. 3. 
detsembril Sauele jala-
operatsiooni teinud Mih-
kel Mardna sõnul on ka-
sutusele võetud ideaalsed 
taastumistingimused.

Tuli süttis, 
põles, 
kustus...

Südamlik kaastunne 
Liidile, Ritale, Toivole perega 

poja, venna ja isa
KALLE HÄMÄLÄINENI

kaotuse puhul.

Perekonnad Juškin, 
Popovitš ja Viktor

Me südameis Sa ikka elad,
jääd mõtteis meie keskele…

Unustamatut sõpra
JAANUS SOOTLAT

18.12.1984 - 09.04.2002
mälestavad 

25. sünniaastapäeval

Danel, Risto, Tanel, Rain, 
Artur, Urmo, Priit, Kerli, 

Gerda, Merilin

Avaldame kaastunnet 
Irina Kamenikule perega 

ema
OLGA BOGOMOLOVA

kaotuse puhul.

Andres ja Tanja

Avaldame kaastunnet 
Tatjanale kalli abikaasa

ALEKSANDER BLOHINI
surma puhul.

Elva Gümnaasiumi pere

Kalli Kuusik koos olümpiavõitja Jaak Uudmäega. Foto: erakogu

Tobreluts ja Lehtla punktidel,  
Saue taastusravil

NÄITUSED ELVAS
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23. ja 31. detsembril sulgeme oma kontorid 
kolm tundi tavapärasest varem.
24.–25. detsembril ning 1. jaanuaril on kõik kontorid suletud.
26.–27. detsembril on kõik kontorid suletud, 
v.a Tartu Lõunakeskuse kontor, mis on avatud kell 10–16.
Kontorid on tavapäraselt avatud jälle alates 2. jaanuarist 2010.

24 h klienditugi 6 310 310
www.swedbank.ee

Soovime Teile kauneid pühi
ja kõike head uuel aastal!


